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Kalendář
Maškarní bál 
Hostinec U Čendy
19.00 hodin
Přátelský večírek 
Kulturní dům Baška
15.00 hodin
Hasičský bál 
Kulturní dům Baška
19.00 hodin
Masopust 
Průvod od Fagelly
13.00 hodin
Hostinec U Čendy
14.00 hodin
Školní ples 
Kulturní dům Baška
19.30 hodin
Retro zábava 
Kulturní dům Baška
19.00 hodin
Partička 
Areál přehrady
20.00 hodin
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Rok 2018 
byl význam-
ný nejen pro 
naši obec, ale 
pro celou naši 
vlast. Osudové 
osmičky, které 
se staly jaký-
misi hybnými 
momenty naší 
historie, jsme 
si připomněli 

i v Bašce. U příležitosti oslav 630. výročí za-
ložení Hodoňovic (říjen) byl zasazen u Hos-
tince U Čendy „Strom republiky“, který 
zde bude připomínat zmiňované momenty 
našich dějin. I zpěváci Lašského smíšeného 
pěveckého sboru Baška se svým slavnostním 
závěrečným koncertem 5. ročníku Meziná-
rodního festivalu pěveckých sborů zapojili 
k oslavě 100 let republiky.

V létě oslavily i Kunčičky u Bašky  
730. výročí svého založení a fotbal pak  
80 let svého trvání. Určitě krásná výročí, 
která si je třeba připomínat. Především 
mladá generace a noví obyvatelé Bašky by 
měli být seznamováni s významnými mil-
níky obce. Počet obyvatel Bašky roste, což 
je jistě příznivá zpráva. Lze to vidět i na 
stále se zvyšujícím počtu vítání občánků 

za občany Bašky. Takže věřím, že naše 
děti naplní od 1. září 2019 krásné třídy naší 
nové školy, jejíž výstavba pokračuje velice 
rychlým tempem. Vidím to dnes a denně 
z oken bašťanské knihovny, jak se pra-
covníci firem snaží dělat vše pro to, aby se 
skutečně v září, po školních prázdninách, 
třídy zaplnily žáky, aby se zde přestěhoval 
celý učitelský sbor ze svých „detašova-
ných“ pracovišť.

Další velkou radostí, především pro 
Hodoňovjany, bylo jistě otevření zrekon-
struované bývalé Základní školy v Hodo-
ňovicích. Vesnice tak opět ožila dětským 
smíchem prvňáčků, kteří zde obsadili dvě 
místnosti. V horních prostorách byla Obcí 
Baška otevřená Školička – předškolní zaří-
zení pro děti od 1-4 let, jejíž chůvy se stále 
těší na ty nejmenší děti, které je zde možné 
ještě přihlásit. U školy bylo vybudováno 
i hřiště pro děti s pískovištěm a několika 
herními prvky, ale jeho větší úpravy a vy-
bavení by mělo být realizováno v letošním 
roce. Workoutové hřiště pod přehradou 
Baška bylo doplněno o další herní prvky 
a v kempu Baška pak bylo vystavěno zcela 
nové workoutové hřiště. Je to potěšující, 
občané tak získali další možnosti sportov-
ního vyžití. A nejen oni – toto hřiště zcela 
určitě ocení i návštěvníci kempu, kteří již 
několik let poukazovali na chybějící herní 
možnosti pro děti.

V roce 2018 jsme si od května do začát-
ku července doslova „užili“ rekonstrukci 
silnic v Bašce. Kolikrát nepříjemné kolize 
na silnicích, chodnících i mostkách, kte-
ré jsme zažívali, jsme přestáli, a dnes už 
jezdíme po krásných asfaltových cestách, 
které snad zase nějaké roky vydrží. 

Musím zmínit i bašťanskou kulturu, kte-
rá má nastavenou skutečně vysokou laťku. 
Za představeními pražské divadelní spo-
lečnosti Háta jezdí lidé ze širokého okolí. 
Skupina Kamelot, která v srpnu vystoupila 
v areálu přehrady Baška, stejně tak jako 
Baškohrátky a GulášFest, přitahují stále 
více návštěvníků. Nezapomenu ani na tra-
diční hodoňovický Masopust, který svým 
průvodem masek vesnicí a obřadem cho-
vání basy nemá v regionu obdoby.

Občané Bašky šli hned v lednu k voleb-
ním urnám. Volili jsme prezidenta repub-
liky a pak v říjnu v komunálních volbách 
zastupitele Bašky. Určitě jsme volili všich-
ni dle svého nejlepšího vědomí a svědomí, 
a teď, se starostkou obce Baška Irenou Ba-
bicovou a s novým místostarostou Janem 
Richtrem, budeme věřit, že budou společ-
ně obec zvelebovat, slyšet připomínky nás 
– občanů, aby se nám všem stala naše obec 
místem, kde se příjemně žije, kde máme 
svůj spokojený domov.

Pro kroniku obce Baška napsala 
Dajana Zápalková, kronikářka

Usnesení 
Rady obce Baška 
schválených na 
6. a 7. schůzi RO Baška

Rada Obce Baška souhlasila
 h s pronájmem KD Baška Baška na den 
08. února 2019 za účelem konání Přá-
telského večírku Seniorklubu

 h s provedením technického zhodnocení 
částí nemovitostí Baška č.p. 421 ná-
jemcem spočívající v rozšíření stávající 
slaboproudé kabeláže – detašované sítě  
o 2 LAN port/ech.

 h s pronájmem části pozemku na p.č. 
1966 o výměře 20 m2, Petrovi a Renátě 
Trulíkovým za účelem stání rekreač- 
ního karavanu určeného k rekreaci 

v autokempu Baška na dobu určitou od 
1.1.2019 do 31.12.2019.

 h s celoročním provozováním Bistro 
U lesa na přehradě v Bašce, s účinnos-
ti od 1. ledna 2019 po dobu platnosti 
uzavřené Smlouvy o nájmu prostoru 
sloužícího podnikání budovy Baška 
čp. 509.

Rada obce Baška schválila 
 h změnu poddodavatelů zhotovitele stav-
by „Rozšíření kapacity základního 
vzdělávání v obci Baška“, kterou před-
ložila společnost Zlínstav a.s.

 h plán inventur sestavený v souladu s vy-
hláškou č. 270/2010 Sb. o inventarizaci 
majetku a závazků a jmenovala členy 
inventarizační komise.

 h odpisový plán dlouhodobého hmotného 
majetku Základní školy a Mateřské ško-
ly, Baška, p.o.

 h členy komisí Rady obce Baška pro vo-
lební období 2018-2022 ve složení:

Komise investiční, územního plánová-
ní a stavební
Členové: Radovan Kolek, Jan Kraut, Ale-
na Vítová, Lukáš König, Adam Pavlas

Komise dopravní a bezpečnosti
Členové: Petr Alexa, René Bystroň, Jiří 
Kocich, David Vrubel, Roman Bohačík, 
Michaela Polochová

Komise životního prostředí
Členové: Dušan Janík, Libor Vavřík, Ri-
chard Malcher, Daniela Mročková

Komise školství, sportu a aktivit pro 
mládež
Členové: Richard Bayer, Martin Carbol, 
Monika Navrátilová, Hana Drasticho-
vá, Lukáš Drastich, Pavel Eliáš, Lukáš 
Handrejch

Komise sociální, zdravotní, bytová 
a občanských záležitostí
Členové: Dajana Zápalková, Kateřina 
Korbášová, Dagmar Plucnarová, Elen 

Usnesení Rady obce Baška
z radnice

Ohlédnutí kronikářky obce Baška za rokem 2018
událo se
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Usnesení Zastupitelstva obce Baška 
schváleného na schůzi ZO Baška dne 
13. 12. 2018

Zastupitelstvo obce Baška stanovilo
 h cenu úhrady za odvádění odpadní vody 
pro občany a jiné subjekty, kteří jsou 
napojeni na stokovou síť splaškové ka-
nalizace provozovanou obcí Baška pro 
rok 2019 ve výši 41,38 Kč bez DPH,  
tj. 47,59 Kč za 1m3 včetně 15% DPH.

Zastupitelstvo obce Baška schválilo 
 h v souladu s § 12 odst. 2 zákona  
č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pra- 

vidlech územních rozpočtů, ve znění 
pozdějších předpisů, rozpočet obce Baš-
ka na rok 2019 a závazné ukazatele -
příjmy ve výši 157.575.000,- Kč
výdaje ve výši 209.077.000,- Kč
financování ve výši 51.502.000,- Kč

 h zásobník investičních a neinvestičních 
akcí obce Baška na rok 2019.

 h pravomoc Rady obce Baška provádět 
v souladu s § 102 odst. 2 písm. a) zá-
kona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, 
rozpočtová opatření ve volebním obdo-
bí 2018.

 h střednědobý výhled rozpočtu obce Baš-
ka na léta 2020 – 2021.

 h Statut sociálního fondu Obce Baška.

Zastupitelstvo obce Baška rozhodlo
 h o poskytnutí neinvestičních dotací 
z rozpočtu obce Baška na rok 2019 tři-
ceti subjektům a uzavření s nimi veřej-
noprávní smlouvy.

 h o uzavření smlouvy o úvěru mezi Obcí 
Baška a Komerční bankou, a.s. na část-
ku 14.000.000,-Kč.

 h o nepokračování v realizaci investič-
ních akcí a vyřazení zmařených investic 
z období let 2000 – 2010.

Zastupitelstvo obce Baška souhlasilo
 h s navrženým harmonogramem zasedání 
ZO na rok 2019.

Z Usnesení RO a ZO Baška vypsal: 
Jan Richter, místostarosta

Usnesení Zastupitelstva obce Baška
z radnice

Opluštilová, Renáta Balvínová, Lea Bě-
čáková, Eliška Brabcová

Komise kulturní a cestovního ruchu
Členové: Hana Poledníková, Kateřina 
Korbášová, Hana Drastichová, Aleš 
Ludvík, Anna Čečotková

Rada obce Baška rozhodla
 h vyhlásit veřejnou zakázku na dodávky 
„Dodávka ICT vybavení“ zadávanou 
dle zákona č. 134/2016 Sb., o zadává-
ní veřejných zakázek, v platném znění, 
v otevřeném nadlimitním řízení.

 h že obec Baška nebude jako pronají-
matel činit právní úkony směřující 
k jednostranné úpravě výše nájemného 
v důsledku uplatnění doložky z uza-
vřených smluv o nájmu nebytových 
prostor, nájmu pozemků, nájmu ostat-
ních objektů, staveb, popř. jejich částí 
a nájmu movitých věcí ve vlastnictví 
obce Baška v roce 2019. V případě 
nových nájemních smluv bude cena 

nájmu zahrnovat i patřičnou míru in-
flace.

Rada obce Baška projednala
 h Změnové listy č. 06-13 k veřejné zakáz-
ce na stavební práce s názvem „Roz-
šíření kapacity základního vzdělávání 
v obci Baška“, které řeší dodatečné 
stavební práce ve výši 1 618.996,01 Kč 
bez DPH Kč bez DPH a méněpráce ve 
výši 427 137,30 Kč bez DPH.

 h Cenové nabídky na údržbu veřejného 
osvětlení a rozhlasu Obce Baška pro rok 
2019 podané těmito subjekty:
Karel Penkala, Hodoňovice 173
Jiří Sýkora, Baška 256 a schválila je.

 h Žádost o uzavření smlouvy na rok 2019 
“Smlouvy o poskytování právních slu-
žeb“ mezi obcí Baška a JUDr. Vladi-
mírem Medkem, advokátem a zároveň 
rozhodla o uzavření „Smlouvy o po-
skytování právních služeb“ pro rok 
2019 mezi obcí Baška a JUDr. Vladimí-
rem Medkem, advokátem.

 h Rozpočet Základní školy a Mateřské 
školy Baška, příspěvkové organizace 
a schválila jej.

 h Harmonogram schůzí Rady obce Baš-
ka 2019, s tím, že první schůze se bude 
konat v úterý 8. 1. 2019 a pak každých  
14 dnů v 17:00 hod. 

Rada obce Baška doporučila
 h Zastupitelstvu obce Baška uzavřít Do-
datek č. 4 ke smlouvě o dílo na realizaci 
stavby „Rozšíření kapacity základního 
vzdělávání v obci Baška“ ze dne 29. 01. 
2018, jehož předmětem budou změnové 
listy č. 06-13.

 h ZO schválit návrh ceny úhrady za odvá-
dění odpadních vod kanalizací ve vlast-
nictví obce Baška pro rok 2019.

 h Cenové podmínky obce Baška platné 
pro rok 2019.

Rada obce Baška zmocnila
 h starostku obce Baška k podpisu smluv 
o nájmu hrobového místa, včetně jejich 
dodatků. 

Přesto, že ve čtvrtek 31. ledna skončila 
lhůta pro podání přiznání k dani z nemovi-
tých věcí na rok 2019, dovolujeme si Vás 
ještě dodatečně informovat. Protože i zde 
platí, že je lépe jednat po lhůtě co nejdříve, 
než později nebo vůbec.

Povinnost podat přiznání se týká přede-
vším nových vlastníků pozemků, zdanitel-
ných staveb, bytových a nebytových jed-
notek (včetně majitelů bytových jednotek 

převedených v roce 2018 z družstevního do 
osobního vlastnictví). Do daňového přiznání 
se uvádí všechny zdanitelné stavby (budovy 
nebo vybrané inženýrské stavby), bytové 
a nebytové jednotky, které se nachází na úze-
mí Moravskoslezského kraje. Rozhodný je 
stav vlastnictví k nemovité věci k 1. 1. 2019. 
Více informací k dani z nemovitých věcí na-
jdete na www.financnisprava.cz. Finanční 
úřad doporučuje využít k vyplnění i k podání 
daňového přiznání elektronickou aplikaci na 
www.daneelektronicky.cz.

Karel Kozelský, 
organizační pracovník Obce Baška

Máte splněnu jednu z prvních daňových  
povinností v novém roce?
aktuality
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Vzhledem k tomu, že uplynula v pro-
sinci 2018 lhůta platnosti nájmu hrobo-
vého místa, žádáme občany, kteří si ne-
prodloužili dobu nájmu hrobového místa, 

aby se dostavili na Obecní úřad Baška, 
kancelář č. 9 I. patro, kde s Vámi bude 
sepsána nová smlouva o nájmu hrobové-
ho místa.

Martina Myšinská, 
referentka OÚ Baška

Upozornění pro občany Bašky, Kunčiček  
u Bašky a Hodoňovic
informace

Určitě je to potěšující zpráva!
Starostka obce Baška Irena Babicová při-

vítala při slavnostním obřadu v místním kul-
turním domě za rok 2018 42 dětí za občany 
Bašky, což je zase více oproti roku 2017.

Počet novomanželů, kteří se nechali oddat 
starostkou Irenou Babicovou na území Baš-
ky, bylo 5. Svatby proběhly od května do říj-
na a nekonaly se jen v kulturním domě, ale 
v různých venkovních prostorách – přede-
vším v Hostinci U Čendy v Hodoňovicích.

Slavnostní událostí nejen pro rodiny osla-
venců, ale jistě i pro obec je zlatá svatba. 

Ty byly v uplynulém roce dvě a jedna do-
konce diamantová! Tyto obřady proběhly 
také v sále kulturního domu Baška, vykoná-
vala je starostka Irena Babicová.

Farář Pawel Grodek ze skalické farnosti 
nahlásil: „V roce 2018 jsem provedl v kos-

tele sv.Václava v Bašce 3 svatby, 9 pohřbů 
a pokřtil 9 občanů Bašky“.

Pro zajímavost uvádím, že občanů nad 
90 let bylo v roce 2018 v Bašce 20. Nej-
starší Otipková Božena však zemřela 23. 2. 
2018 ve věku nedožitých 98 let.

NĚKOLIK ČÍSEL O POČTU OBYVATEL V NAŠÍ OBCI

 
 

2017 2018

Celkem Celkem Průměrný 
věk

Dat.nar.
nejstarš.

Dat.nar.
nejmladš.

Osoby 3804 3885 41,71 28.8.1921 11.12.2018
Muži 1915 1953 40,03 30.1.1921 11.12.2018
Ženy 1889 1932 43,41 28.8.1921 10.12.2018
Děti do 15 let 594 632 7,41 5.1.2008 11.12.2018
Děti do 18 let 691 728 8,55 4.1.2001 11.12.2018
Starší 60 let 955 981 70,82 28.8.1921 31.12.1958
Možní voliči 3104 3137 49,39 28.8.1921 27.12.2000

Zpracovala: Daniela Mročková

V obci Baška přibývá obyvatel
statistika obyvatel

Odbor prevence kriminality Minister-
stva vnitra ČR připravil preventivní pro-
jekt zaměřený na problematiku majetko-
vé kriminality s názvem „Zabezpečte se! 
Chraňte majetek sobě i svým sousedům“ 
v „Programu Ministerstva vnitra v oblasti 
prevence kriminality“. Projekt představuje 
souhrn preventivních opatření při ochraně 
domů, bytů a rekreačních objektů proti 
vloupání. Má za cíl v co nejširším měřít-
ku informovat veřejnost o všech možnos-
tech a způsobech řešení zabezpečení pro-
střednictvím mechanických zábranných 
a zámkových systémů. Nabízí návod, jak 
správně postupovat a čeho se vyvarovat při 
výběru zabezpečovacích komponent a jak 

vytvořit co nejefektivnějším způsobem 
skutečně účinnou ochranu majetku.  

Projekt byl iniciován potřebou informovat 
veřejnost v nových trendech vloupání do 
obydlí, které se objevily v okolních soused-
ních státech, a nově již překročily i hranice 
České republiky. Projekt je proto koncipo-
ván jako souhrnné opatření v činnosti Poli-
cie ČR a osvěty obyvatel České republiky 
o nových účinných způsobech ochrany ma-
jetku, o technickém a elektronickém zabez-
pečení a jeho vhodné kombinaci. Jeho cílem 
je snížit nápad majetkové trestné činnosti 
v případech odcizení např. legálně drže-
ných, zejména loveckých, střelných zbraní, 
krádeže zahradního vybavení, součástí a do-
plňků bytů a domů, cenností apod.

Projektem chceme probudit u majitelů 
domů a bytů zodpovědnost k vlastnímu 
majetku a zájem o jeho zabezpečování, 
ale i zvýšit zájem o dění v bezprostřed-
ním okolí. Hlavními nástroji projektu jsou 
mobilní aplikace pro občany „Zabezpečte 
se“ se základními informacemi a návo-

dy pro zabezpečení majetku, rozhlasové 
spoty určené do médií, ale i do rozhlasů 
obcí a měst a video spoty. Projekt ukazuje, 
vysvětluje, doporučuje a nabízí občanům 
správná a relevantní řešení zabezpečení je-
jich majetku pomocí nezbytného základu 
zabezpečení každého bytu, domu či jiného 
objektu prostřednictvím mechanických zá-
branných prostředků. Zdůrazňuje důleži-
tost certifikace výrobků a služeb a podpo-
ruje využívání norem prevence kriminality 
řady ČSN EN 14383 při výstavbě budov.

Lidé se na základě projektu zabezpečí 
pouze kvalitními certifikovanými produk-
ty, což významným způsobem snižuje rizi-
ko překonání takovýchto produktů a odra-
zuje pachatele od jejich napadení.

Podrobné informace jsou občanům 
k dispozici v mobilní aplikaci „Zabezpeč-
te se“ dostupné v App Store či na Google 
Play, na sociálních a webových portálech 
Policie ČR a spolupracujících subjektů.

pplk. Mgr. Zuzana Pidrmanová
koordinátorka prevence

Nový preventivní projekt na ochranu majetku
informace
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DOTAZNÍK
SOCIÁLNÍCH SLUŽEB

Vážení spoluobčané,

Obecní úřad Baška Vás oslovuje v souvislosti se zkvalitněním a rozšířením sociálních služeb v naší obci. Přejeme si, aby obcí zajišťo-
vané sociální služby pro naše potřebné občany byly poskytovány v nezbytné kvalitě a dostupnosti a vycházely ze zjištěných potřeb. 

Pro zdůraznění významu sociálních služeb, které nelze zaměňovat s jinými službami, uvádíme jejich základní typologii. Sociální služ-
by jsou poskytovány osobám se závislostí na jiné osobě, zejména seniorům, osobám se zdravotním postižením (tělesně, smyslově či 
mentálně postiženým), osobám v nepříznivé životní situaci (lidé bez domova, závislí na návykových látkách, aj.).

Sociálními službami se rozumí např. domovy pro seniory, denní stacionáře, osobní asistence, pečovatelské služby, poradenství, 
azylové domy aj.

Dále by se obec Baška ráda zapojila do projektu „SENIOR TAXI“ . Služba slouží pro dopravu k lékaři, do lékařských zařízení, na úřady, 
pošty aj a je určena občanům seniorům, hendikepovaným a pro držitele průkazu ZTP a ZTP/P s trvalým bydlištěm v obci. Hlavním 
smyslem služby je jednoduchá přeprava od domu do určeného místa i zpět. Senior taxi je mnohem levnější než klasická taxislužba.

Protože potřeby poskytování sociálních služeb se mohou týkat nás všech, prosíme Vás, o vyplnění dotazníku, který má přinést co 
nejširší spektrum nejen skutečných požadavků, ale i názorů a námětů.

Vyplněný dotazník je možné odevzdat na následujících místech:
 v Bašce:   - Obecní úřad Baška - Knihovna
 v Hodoňovicích:  - Hostinec U Čendy / Hospůdka Kamenec
 v Kunčičkách u Bašky: - Železářství „Šroubkárna“ - Aleš Ludvík

Vybrané odpovědi označte zakřížkováním příslušného pole u dané možnosti. Nepřehlédněte, prosím, že u některých otázek je 
omezen počet odpovědí. Budeme rádi, pokud dotazník vyplníte kompletně. Věříme, že věnujete čas k jeho vyplnění a budete se tak 
aktivně podílet na rozvoji sociálních služeb v části Bašky, Hodoňovic a Kunčiček u Bašky.

Statisticky zpracované výsledky dotazníku budou následně zveřejněny na webu obce a ve Zpravodaji obce Baška.

Sběr končí dnem 28. února 2019.

1) Využíváte v současnosti nabídky terénních sociálních služeb? (můžete vybrat i více možností)

 Pomad  Charita  Podané ruce  Centrum pečovatelské služby Frýdek-Místek

 jiné, vypište ...................................................................................................................................................

 nevyužívám

2) Víte na koho se obrátit pro informaci o sociálních službách?

 ano  ne

 vypište kde se informujete ........................................................................................................................

3) Kterou z těcho služeb v případě potřeby byste využil(a)? (můžete vybrat i více možností)

 pečovatelská služba  osobní asistence
 odborné poradenství  domov pro seniory

 jiné, vypište .........................................................................................................................................

pokračování na další straně

můžete vyplnit i na www.baska.cz/socialni-sluzby

!
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4) Pobíráte příspěvek na péči podle zákona č. 108/2006 Sb. o sociálních službách?

 ano  ne

 stupeň:  I.  II.  III.  IV.

11) Žijete v domácnosti?

 samostatně  s partnerem či v rodinném prostředí

5) Co podle vás pociťují senioři a lidé se zdravotním postižením jako největší problém v životě? 
     (vyberte maximálně 3 odpovědi)

 nemožnost se postarat sám o sebe  pochůzky po úřadech  návštěvy u lékaře
 běžné nákupy  nedostatek informací o službách  osamělost
 navazování vztahů  finanční nedostupnost

 jiné, vypište ...................................................................................................................................................

7) Do které z lokalit byste „SENIOR TAXI“ využil(a)? (můžete vybrat i více možností)

 Obec Baška (Baška, Kunčičky u Bašky, Hodoňovice)  Frýdek-Místek, Frýdlant nad Ostravicí

8) Kolikrát byste průměrně službu „SENIOR TAXI“ využil(a)?

 1x týdně  vícekrát týdně  1x měsíčně  vícekrát za měsíc

Závěrečné otázky

Pro účely zpracování a vyhodnocení dotazníků prosíme, odpovězte na následující otázky. Uvedené odpovědi slouží k čistě 
statistickým účelům a nemohou být nijak spojovány s Vaší osobou!

Děkujeme Vám za vyplnění dotazníku!

9) Jste?

 muž  žena

12) Vlastníte průkaz ZTP/ ZTP/P?

 ano  ne

13) Vaše další připomínky a podněty k sociálním službám
...........................................................................................................................................................................

...........................................................................................................................................................................

...........................................................................................................................................................................

6) Měl(a) byste zájem o službu „SENIOR TAXI“?

 ano  ne

10) Vaše věková skupina?

 15 – 40 let  41 – 59 let  60 – 74 let  75 a více let
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Prvních čtrnáct dní 
byl tradičně v celém 
Česku ve znamení Tří-
králové sbírky. Malí 
koledníčci s pokladnič-
kami označené chari-
tou vyrazili do ulic roz-

nášet poselství tří králů a popřát vše dobré v 
novém roce. O výtěžku sbírky je již jasno, 

pokladničky byly rozpečetěny a 
počítalo se. 

Jak byli štědří občané v Bašce?
Koledovalo celkem 12 skupi-

nek koledníků.

Výtěžek:
Baška:        52 004,- Kč
Kunčičky:   31 407,- Kč
Hodoňovice:  31 430,- Kč

Celkem: 114 243,- Kč, 
což je o 3 598,- Kč více než 
v roce 2018.

Sbírka podléhá předem 
daným pravidlům pro roz-
dělení výtěžku. Většina vy-
koledovaných prostředků se 
vrací Charitám, které v regi-
onu koledování zaštítily.
Vypsala: Dajana Zápalková

Foto: Martin Čajánek

Také si po příjezdu z práce zapar-
kujete své auto mimo zákaz zastavení, 
jen tak na kraji komunikace, u obrub-
níku … před svým domem? Dejte si 
pozor, protože i Vám hrozí pokuta za 
špatné parkování!

Běžný obrázek z většiny českých sídlišť 
nebo obytných ulic, kdy auta stojí za sebou 
po pravé straně vozovky, začíná být vidět 
i v naší malebné obci.

Říkáte si – co na tom? Nejsou tady do-
pravní značky předepisující zákaz stá-
ní nebo zastavení, takže by mělo být vše 
v pořádku. Ale není! Má to svůj háček. 
Nad dopravními značkami totiž stojí obec-
ná úprava Zákona o provozu na pozemních 
komunikacích č.361/2000 Sb.

Ustanovení § 25 odst. 3 tohoto zákona 
říká, že: „Při stání musí zůstat volný ales-
poň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m 
pro každý směr jízdy.“ Vzhledem k tomu, 
že většina našich místních komunikací má 
na šířku lehce přes tři metry pro oba smě-
ry jízdy, nabízejí naše obecní komunikace 
pro policisty dokonalý zlatý důl. Stačí, 
aby místo radarů vytáhli ze skříní pásma 

a začali přeměřovat zbývající šířku jízd-
ních pruhů. Některé ulice začínají připo-
mínat, bez nadsázky, šachovnici, kterou se 
projíždějící vozidla proplétají.

Opět si řeknete – co na tom? V řadě 
městských obytných zónách vznikají zúže-
ní, šikany a další opatření na zklidnění do-
pravy. Tak v naší obci místo šikany parkují 
na okraji cesty auta. S mnohými sousedy 
je velmi těžké se dohodnout na snížení 
rychlosti při projíždění ulicí, nezpomalí je 
ani příkazové dopravní značky na snížení 
rychlosti, tak je alespoň zpomalí zaparko-
vaná vozidla.

Jistě, vybraná opatření na zklidnění do-
pravy mají v sídlech svůj význam – mimo 
snížení rychlosti mají zajistit, aby na silnici 
zůstal dostatečný průjezd pro záchrannou 
službu nebo hasiče. Pokud řidiči parkují 
na vyhrazených místech, už je tam po-
třebná šířka průjezdného pruhu vyměřena 
a vozidla zásahové služby to bez problémů 
zvládnou. Problém však nastává, pokud 
vozidla vytvoří takovouto šikanu svým 
nevhodným parkováním na komunikacích, 
kde místa na parkování nejsou vyhrazena 
dle platných předpisů a norem. Odstave-
ná vozidla na okrajích komunikací, tvoří 
překážku silničnímu provozu, nám všem, 
kteří komunikací projíždíme, komplikují 

průjezd vozidlům zimní údržby, kterou 
pak nelze řádně vykonávat, ale zejména 
vozidlům záchranné služby. 

Největší problém však není to, že musí-
me složitě couvat, dávat si přednost, vy-
hýbat se … známe to všichni… občas to 
odnese popelnice, která při couvání není 
vidět, blinkr/světlo, protože za zadním 
sloupem karoserie byl schovaný sloup 
veřejného osvětlení… Nejcitelněji tento 
problém pocítíme v případě ohrožení zdra-
ví, kdy při záchraně života jde výhradně 
o minuty. U hořícího domu je to obdobné. 
Pokud se hasiči nedostanou přímo k místu 
zásahu, musí přijít s náhradním řešením, 
kde je třeba použít jiné auto s jinou tech-
nikou, s žebříkem, zásah je pak náročnější 
na dobu přípravy, počet zasahujících hasi-
čů, dopravu vody nebo lezeckou techniku, 
a při záchraně utíkají zásadní minuty.

Obec Baška chce všem uvedeným ne-
příjemnostem předejít. Ať už každoden-
nímu vyhýbání vozidel na komunikacích, 
které pak ústí ve zbytečné stížnosti na míst-
ním Obecním úřadě, nesnadnému odklíze-
ní sněhu mezi zaparkovanými vozidly, tak 
i případnému komplikovanému zásahu vo-
zidel Integrované záchranné služby. A tak 
ve spolupráci s Městkou policií Frýdek-
-Místek bude ustanovení § 25 odst. 3 

Skončil další ročník Tříkrálové sbírky.  
Děkujeme všem, kdo přispěli.

Špatné parkování v obci

píšete nám

upozornění

Středa 20. března 2019:                       
velká zasedací místnost  

OÚ Baška, 17 hod.                                                   
pro občany Bašky  

a Kunčiček u Bašky

Pondělí 18. března 2019:
Hostinec U Čendy, 17 hod.

 

pro občany Hodoňovic

Na setkání srdečně zvou starostka a místostarosta obce Baška

Setkání s občany proběhne
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Určitě. Recyklace je v současnosti jedi-
ný relativně zvládnutý proces, jak z odpa-
du získat zpět některé materiály a mimo to 
i zabránit tomu, aby se látky z těchto odpa-
dů dostávaly do vody, půdy nebo ovzduší. 
A jelikož recyklace je průmyslová činnost, 
které předchází proces třídění odpadů, má 
tedy tato činnost třídění nejen ekonomic-
ký přínos pro společnost, v našem případě 
pro obec, ale i obrovský vliv na přírodu, 
naše životní podmínky a životní prostředí 
vůbec. Třídění odpadu je v současnosti do-

slova tím nejmenším, co můžeme v rámci 
naší konzumní společnosti pro náš vlastní 
svět, a tím i naší obec, udělat.  

I v naší obci probíhá systém třídění jed-
notlivých druhů odpadů do plastových 
pytlů, které pak vždy první celý týden 
v daném měsíci svážejí pracovníci spo-
lečnosti FCC s.r.o. na sběrný dvůr v Kun-
čičkách u Bašky, kde pytle s odpadem třídí 
do velkých kontejnerů dle jednotlivých 
druhů a ty pak jsou odváženy k dalšímu 
zpracování. Za tyto suroviny dostane obec 
zaplaceno. Podstatou onoho třídění tedy 
je to, že vše co vhodíte do popelnice, je 
odváženo na skládku a obec za to zaplatí 
nemalé částky, ale za to, co vytřídíte do 
plastových pytlů, obec naopak dostane 
zaplaceno. Pokud tedy držíte v ruce plas-
tový kelímek, staré noviny nebo plechov-
ku a uvažujete, zda ji hodit do popelnice 
nebo do jednotlivých barevných pytlů. Pak 

si, prosím uvědomte, že za odpad v po-
pelnici zaplatíme, a naopak - za odpad 
v pytlích peníze dostaneme, což může mít 
dopad i na každého občana při stanovení 
poplatku za odpady.

Co do kterého pytle patří je všeobec-
ně známo, ale pro zopakování:  žluté pyt-
le  – plasty,  modré pytle  – papír,  ze-
lené pytle  – sklo. V případě, že nemáte 
dostupné všechny tyto barvy pytlů, nevadí, 
ale hlavně to strčte do pytle. V případě, že 
jste neobdrželi dostatečné množství pytlů, 
vyzvedněte si je na sběrném dvoře nebo 
OÚ. Plechovky a drobný železný odpad by 
měl přijít do průhledných pytlů, ale jelikož 
nám je společnost FCC s.r.o nedodává, 
můžete je dát do pytle kterékoliv barvy, je-
jich pracovníci si je na sběrném dvoře sami 
vytřídí do příslušného kontejneru.

Na stanoviště s pytli můžete při svozech 
odložit rovněž tzv. objemný odpad, což 
je komunální odpad, který se nevejde do 
popelnic, např. menší části nábytku, ko-
berce apod. Lze odložit i 1-2 zavřené PET 
láhve s použitým olejem z kuchyně. Větší 
množství oleje odvezte na sběrný dvůr. Ke 
svozu pytlů se nesmí odkládat tzv. ne-
bezpečný odpad, což jsou např. barvy, 
ředidla, léky, ale i staré lednice. Tento 
odpad můžete přivézt na sběrný dvůr. 

Má smysl třídit odpad?
životní prostředí

Milí občané obce Bašky, Kunčičky u Bašky a Hodoňovice, 
úvodem bychom vás rádi upozornili na několik bezpečnostních 

rizik, se kterými byste se mohli v nadcházejícím období setkat.
V mnoha případech se jedná o námi zjištěné dopravní přestupky 

v Bašce, konkrétně v ulicích, okolo jednotlivých řadových domků, 
a to zejména stání v protisměru nebo neponechání volného jízdné-
ho pruhu 3m pro každý směr. Touto problematikou se zabýváme 
i nadále. 

Často dochází k porušování veřejného pořádku a to zejména porušení obecně zá-
vazné vyhlášky o volném pohybu psů na přehradě Baška. Dochází zde k velmi časté-
mu výskytu volně pobíhajících psů. 

Tímto bychom chtěli opět občany upozornit, aby své psy měli na vodítkách a uklí-
zeli po nich jejich exkrementy, v opačném případě za porušení této vyhlášky mohou 
být na místě pokutováni.

S pozdravem strž. Novosadová a strž. Dziak

Upozornění Městské policie
Zákona o provozu na pozemních komu-
nikacích vymáhat, a to i za cenu udělení 
pokuty za špatné parkování. 

Většina občanů z Bašky, Kunčiček 
a Hodoňovic bydlí v rodinných domech 
s přilehlým pozemkem, na kterém mají 
možnost své vlastního vozidlo odstavit. 
Není tedy důvod odstavovat svá vozidla 
na komunikaci a působit všem překážku 
provozu. Pokud takto někdo bude i nadá-
le činit, vystavuje se riziku udělení pokuty 
příkazem na místě nebo oznámení správ-
nímu orgánu.

Věříme, že na základě tohoto upozor-
nění si všichni, kteří na komunikacích 
parkují, uvědomí svůj nešvar, začnou 
být více ohleduplní a riziku udělení po-
kuty městskou policií se vyhnou. 

Obec Baška
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Jako každoročně začínáme nadávat 
na souseda čmoudila, kvůli kterému 
nelze větrat, a hlavně se venku pořád-
ně nadechnout. Stále si asi mnozí z nás 
neuvědomují, že znečištěné ovzduší 
má prokazatelně nepříznivé účinky na 
zdraví, znečišťující látky mohou způ-
sobit mnoho zdravotních problémů od 
méně závažných až po ty závažné.

Příčiny špatného spalování a následné 
škodlivé emise v ovzduší jsou způsobeny 
starými kotly pro vytápění domácností. 
Také máte doma starý kotel na tuhá 
paliva? Nyní je poslední možnost, jak ho 
vyměnit levně. Z peněz EU na výměnu 

jsou připraveny další 3 miliardy korun 
a Ministerstvo životního prostředí plánu-
je vyměnit cca 30 tis zastaralých kotlů. 
Půl miliardy pošle ministerstvo v rám-
ci této kotlíkové dotace do našeho kraje 
a současně Státní fond životního prostředí 

připravuje výzvu pro obce, které mohou 
čerpat z národních peněz finance na po-
skytnutí bezúročné půjčky pro nízkopří-
jmové rodiny. Lidem se poskytne sto-
procentní a bezúročná půjčka na výměnu 
ekologického tepelného zdroje. Takže 

Jak vnímáme topnou sezónu?
upozornění

Co ještě můžete zdarma odevzdat na 
sběrném dvoře? 

Jsou to především staré elektrospotře-
biče - drobné (rádia, kulmy, toustovače 
apod.) nebo velké (televize, tiskárny, po-
čítače, lednice apod.), dále světelné zdroje 
(žárovky, zářivkové trubice), baterie a ne-
bezpečný odpad (barvy, chemikálie, léky 
apod). A v neposlední řadě můžete vozit 
tzv. BRKO (biologicky rozložitelný ko-
munální odpad), což je tráva, listí, větve. 
Zde bych se rád zmínil o nešvaru, kte-
rý se stále rozmáhá: ve vegetační sezóně 
jsou v obci rozmístěny zelené kontejnery 
na BRKO (tráva, listí, rostlinné zbytky). 
V žádném případě do kontejnerů nepat-
ří větve, které by občané měli přivézt na 
sběrný dvůr, ale pro usnadnění je tolero-
váno jejich ukládání vedle kontejnerů. 
To ovšem neznamená, že se budou větve 
vozit na stanoviště i po odstranění kontej-
nerů v době vegetačního klidu, tj. listopad 
až duben viz. přiložené foto 1 od tzv. Pa-
velkového rybníka v Bašce pod Lískem. 
Toto může být považováno za zakládání 
černých skládek s možností uložení poku-
ty do 5O tisíc Kč. Pokud budete mít pro-
blém s odvozem takového odpadu v době 
vegetačního klidu, lze si odvoz objednat 
u obecních služeb.

Černé skládky budou řešeny formou 
umístění fotopastí na problematická místa 
a následným vyhodnocováním.

A co se na sběrný dvůr podle obecně 
závazné vyhlášky o odpadech vozit ne-
smí? 

Je to především stavební suť a pne-
umatiky, sběrný dvůr není skládka, jak 

se snažíme občanům vysvětlovat. I když 
i tyto druhy v malém množství se snažíme 
přijat a v současné době se připravuje ná-
vrh drobné úpravy dané vyhlášky, kdy se 
zamýšlí pořídit nájezdovou váhu a přijetí 
zmíněných druhů odpadu zpoplatnit, aby 
občané naší obce nemuseli s tímto materi-
álem až na skládku do Frýdku.

Několik slov ke svozu směsného komu-
nálního odpadu v popelnicích. Do popel-
nic se neukládá v žádném případě stavební 
suť či kamení, což mívá za následek utržení 
držadel popelnice při vysypávání do sběr-
ného vozu. Pokud vám naopak svozová fir-
ma popelnici znehodnotí svou vinou, máte 
nárok na její výměnu. Nejlepší je v tom 
případě ihned kontaktovat osádku vozidla, 
která vám vydá potvrzení, a na jeho základě 
vám na sběrném dvoře vydáme výměnou 
popelnici novou. Pokud nejste svozu pří-
tomní nebo zničení zjistíte dodatečně, kon-
taktujte telefonicky dispečera společnosti 
FCC Česká republika s.r.o. pana Drbušku 
(602 613 135), který sjedná nápravu. Pokud 
nebude právě dostupný, můžete kontakto-
vat vedoucího služeb Obce Baška Jose-
fa Žáka na tel. 731 115 982, který Vám 
s vyřízením reklamace bude nápomocen. 
Popelnice jsou spotřební materiál, nerekla-
mujte prosím proto rezavé děravé plechové 
popelnice řadu let staré (i plastové), zne-
hodnocené opotřebením, jak se v častých 
případech stává. Taková reklamace nemůže 
být uznána.

A na závěr ještě k odpadům na našich 
hřbitovech. Na všech třech hřbitovech 
v naší obci jsou umístěny velké plechové 
kontejnery, které slouží k odložení veš-
kerého odpadu vznikajícího na hřbitově, 

především však starých květin, věnců, su-
chých květin v květináčích apod. Na hřbi-
tově v Bašce a v Kunčičkách u Bašky jsou 
navíc u vstupní brány umístěny plastové 
kontejnery na kolečkách, které slouží pře-
devším pro odkládání kelímků, vyhořelých 
svíček, zbytky vosku a drobných odpadků. 
Nevhazujte do nich tedy žádné květiny, 
květináče, věnce a další objemnější odpad, 
na který slouží velké plechové kontejnery.  

Tyto plastové nádoby jsou vyváženy je-
denkrát za 14 dní zároveň s popelnicemi. 
A jak to vypadá, pokud je zaplníte suchými 
květinami, znázorňuje přiložené foto 2.

V případě Vašich konkrétních dotazů, 
připomínek nebo návrhů posílejte přes e-
-mail: podatelna@baska.cz. Děkujeme za 
Vaši zpětnou vazbu.

Josef Žák, Obecní úřad Baška
Fota: Archiv OÚ Baška
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o výměnu kotle je možné žádat v tomto 
roce na krajském úřadě.

Dotační program skončí v roce 2020 
a od roku 2022 budou neekologické kotle 
1. a 2. emisní třídy úplně zakázány a vyřa-
zeny z provozu. Týká se to starých neeko-
logických kotlů na pevná paliva spalující 
uhlí, dřevo nebo koks prohřívacím nebo 
odhořívacím způsobem. Jde zpravidla 
o kotle vyrobené před rokem 2000. Emisní 
třída se zjistí na energetickém štítku nebo 
v dokumentaci kotle. Kotlíkové dotace se 
vztahují na rodinné domy, chataři a chalu-
páři na dotaci nárok nemají.

Pro informaci: hnědé uhlí, lignit, uhel-
né kaly a proplástky, dřevotříska a překlíž-
ka se nesmějí spalovat vůbec! Samozřejmě 
plasty, textil, jednorázové dětské pleny, 
PET lahve, polystyren, staré palety, che-
micky ošetřené dřevo, dřevo z demolice, 
rozbitý nábytek, časopisy, letáky, pneu-
matiky, listí a zbytky potravin, jakož i ne-
bezpečné odpady (zbytky léků, baterie, 
barvy) nebo nápojové kartony se rovněž 

nesmí dávat do kotle na spálení. Naši ob-
čané vědí, že v Bašce funguje sběrný dvůr, 
že třídíme odpad a svoz tříděného odpadu 
probíhá jednou měsíčně.

Věřím, že si všichni uvědomujeme, jaké 
následky smogové situace právě ze škodli-
vin spalin se podepisují na našem zdraví. 

Proto doufám, že se nám všem bude dobře 
dýchat čerstvý vzduch, že budeme moci 
i v zimě větrat a projít se vesnicí s rodinou, 
aniž bychom to nějak nepříznivě pociťova-
li na svém zdraví.

Zdroj: www.cistenebe.cz

1. Zjistěte aktuální stav ovzduší v místě vašeho pohybu, pokud je situace špatná, tak:
2. Omezte pobyt a fyzickou aktivitu či sport ve venkovních prostorách.
3. Nekuřte a vyhýbejte se zakouřeným místnostem.
4. Vnitřní prostory větrejte krátce a intenzivně.
5. Omezte používání otevřených plynových spotřebičů a krbových topenišť v do-

mácnosti.
6. Zdržte se práce s chemickými látkami.
7. Zvyšte přísun vitamínů, zejména C.
8. Pijte dostatek tekutin – zvyšují samočistící schopnost dýchacích cest.
9. Naplánujte si alespoň krátký výlet do oblasti s čistším ovzduším.
10. Zamyslete se, čím vytápíte své obydlí a zda opravdu dnes potřebujete cestovat 

autem.

Smogové desatero

Anet Pavloková, 20 let, 11 let žije 
se svými rodiči a dvěma sestrami 
v naší obci Baška. Její prarodiče, Zde-
něk a Zdeňka Pavlokovi, dlouhá léta 
působili v místním pěveckém sboru - 
LSPS Baška - a dalších organizacích. 
Její praděda František Karásek byl  
v r. 1929 zakládajícím členem místní-
ho Sokola a v létech 1936-1941 pak 
starostou naší obce. Takže kořeny 
k Bašce má opravdu hluboké.

Od malička ji rodiče vedli k víře v Boha 
a zároveň ku pomoci druhým lidem a po-
třebným.

Díky tomu, že jí v krvi koluje spous-
tu adrenalinu, tak také miluje zdolávat 
všechny vysoké hory, alpské ferraty, má 
ráda sjezdové lyžování, horské kolo, pla-
vání, potápění, miluje a chrání přírodu, 
sbírá a suší bylinky a začala hodně cesto-
vat po celém světě. Navštívila již 22 zemí 
a v polovině února se chystá vycestovat na 
100 dní do jihoamerického Peru na zahra-
niční praxi z olomoucké univerzity, kde 
studuje. 

Anet, základní představení čtenářům 
bašťanského Zpravodaje jsme zvládli, ale 

teď se trochu více představ našim čtená-
řům.

Střední školu jsem vystudovala ve Frý-
dlantě n.O., soukromé gymnázium BMA, 
zaměřené na zahraniční jazyky, pod vede-
ním kvalitních zahraničních učitelů – ro-
dilých mluvčích. Veškerá výuka se tam 
vede v rodinném duchu se zacílením na 
kolektiv, vzájemné vztahy, čestnost, prav-
domluvnost, kvalitní všeobecné znalosti 
a křesťanskou víru v Boha. Na toto gym-
názium mám jen ty nejlepší vzpomínky. 

Proto volba mého dalšího pokračování ve 
studiu na VŠ byla jasná. Miluji praktičnost 
a žádnou nudnou teorii. Před dvěma léty jsem 
si proto vybrala studium na Palackého Uni-
verzitě v Olomouci, obor – humanitární prá-
ce. Momentálně absolvuji již druhý ročník.

Určitě uvedená vysoká škola, kterou 
absolvuješ, je náročná, a i přesto všechno 
vím, že stíháš své koníčky a záliby…

Ano, k mé velké zálibě patří již zmiňo-
vané cestování po světě, spojené s misijním 
zaměřením na chudé oblasti. Již desátým 
rokem se zaobírám studiem BIBLE – pís-
ma svatého. A díky tomu, že jsem neustá-
le vyučována kvalitními místními učiteli 
biblickým naukám, mohu toto misijní dílo 
zase předávat dál, a navíc v anglickém ja-
zyce. Tyto zahraniční cesty zároveň nejsou 
nijak levnou záležitostí. Učím se také, jak 

správně oslovovat různé české a zahraniční 
sponzory a následně komunikovat s nimi.

O tom vůbec nepochybuji, že tyto ces-
ty stojí velké peníze a „smekám“ před 
Tebou, že si sama získáváš sponzory. Ale 
řekni, prosím, v kolika letech jsi sama vy-
cestovala a jak to vše pokračuje dál…

Na svou první samostatnou misijní ces-
tu jsem vyrazila v mých osmnácti letech, 
v roce 2016, jsem strávila celý srpen v Ji-
hoafrické republice, konkrétně ve městě 
Bloemfontein.

Svou druhou samostatnou misijní ces-
tu v srpnu 2017, jsem strávila v Asii, na 

Rozhovor s Anet Pavlokovou – bašťankou,  
cestovatelkou s misijním zaměřením
zeptali jsme se
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Filipínách, konkrétně na jižním ostrově 
Negros Oriental. 

A na svou třetí misijní cestu, uskutečně-
nou minulý rok v srpnu 2018 jsem už s se-
bou vzala svou mladší sestru Kláru. Znovu 
to bylo na filipínské souostroví, tentokrát 
však na jeho severní část, konkrétně na os-
trov Mindoro.

Moc by mne zajímalo, a naše občany 
jistě také, co vše se odehrává na takovéto 
misijní cestě a jaký je účel této cesty.

Je to prosté a jednoduché. Já jsem se 
před pár léty přidala k misijní skupině E4J 
– Europe for Jesus. Pod vedením švýcar-
ského kazatele a zároveň neurochirurga 
Jana Harryho Cabungcala, který je pů-
vodem Filipínec (viz.fotografie). Ten má 
vždy za úkol na počátku každého roku 
vybrat a naplánovat zemi, pak konkrétní 
oblast a přesná města a vesnice, kde pak 
v srpnu budou probíhat naše přednáškové 
večery v anglickém jazyce, s tlumočením 

do místního jazyka. Do takovéto akce jsou 
zapojeny místní křesťanské sbory se všemi 
svými členy. Před naším příletem již mají 
vytištěny letáčky s pozvánkou, vyvěšeny 
billboardy, reklamy v místních novinách, 
pronajaty jednoduché prostory s plastový-
mi židličkami, kde probíhají večerní před-
nášky.  

Takže na daném místě již máte zajištěno 
ubytování, je vás tam více takových mla-
dých misionářů. Jak mezi sebou komuni-
kujete?

Ano, ubytování s veganskou stravou je 
pro nás vždy připraveno. Postupně se nás 
na daný termín slétává cca 40-50 mladých 
lidí z celé Evropy, konkrétně ze 14-ti stá-
tů. Navzájem se už mnozí známe, někdy 
k nám přibývají noví členové. Bavíme se 
mezi sebou pouze v angličtině. Českou 
republiku ve skupině E4J zastupuji jen já, 
ale vloni poprvé jsem byla se svou mladší 
sestrou a jedním kamarádem z Ropice.

Popiš, prosím blíže, jak je organizován  
typický den misijní cesty…

Jsme většinou rozdělení do skupin po  
6 lidech. Každá skupina pak jezdí večer 
co večer na své předem určené přednáško-
vé místo. Témata, jenž se posluchačům – 
místním nevěřícím obyvatelům, vyprávějí, 
jsou už předem přesně daná. Předáváme 
jim evangelizační zvěst o životě a smrti Je-
žíše Krista. O znovu vykoupení a spasení, 
které nabízí všem lidem různých ras a ná-
rodností celého světa. Po 14-ti večerech, 
na konci celého tohoto přednáškového 
cyklu jsou posluchači vyzváni, zda by se 
také chtěli rozhodnout pro biblický křest 
ponořením a přidat se k velkému zástupu 
věřících lidí tohoto světa. V Africe jsem 
zažila 20 křtů místních obyvatel, další rok 
na filipínském ostrově Negros Oriental 
110 křtů a letos na ostrově Mindoro se po 
naší službě slovem z písma svatého pokřti-
lo neuvěřitelných 480 místních obyvatel.

Každé dopoledne jsme vyplňovali pří-
pravou u PC na večerní přednášky nebo 
jsme navštěvovali místní základní a střed-
ní školy. Anebo místní věznice s trestanci, 
kteří rovněž chtěli slyšet naší evangelizač-
ní zvěst o Ježíši Kristu. 

Tak to je stále jen práce a práce, určitě 
smysluplná, ale máte vůbec čas vnímat 
tamější přírodu koupat se v moři a užít si 
této exotiky?

Neměli jsme vůbec čas se koupat v ne-
dalekém moři, obzvláště když v srpnu je 
období monzunových dešťů. Stále jsme 
byli promočeni a zároveň propoceni z vel-
kého horkého vlhka. V Africe je naopak 
v srpnu zimní období. Přes den bylo na 
slunci kolem 16-20 °C, ale v noci teplo-
ta spadla pod nulu a mrzlo. V domečcích 
z tenkých zdí a slaměnou střechou byla 
opravdu velká zima.
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V sobotu 22. prosince 2018 si Ma-
lobašťané zpestřili adventní čas uspo-
řádáním vánočního jarmarku v Altánu 
na Malé Bašce. Tradicí Vánoc je stro-
meček, ten si zdejší obyvatelé chodili 
postupně zdobit celý týden před Štěd-
rým dnem. Největší radost z toho měli 
ti nejmenší, kterých na Malé Bašce 
postupně přibývá.

Místní se tak mohli těšit na zabijačko-
vé hody, teplé i studené nápoje, košt zelí, 
tradiční koledy a přátelskou atmosféru.  

K zahřátí posloužil punč s ovocem, grog, 
zelná a zabijačková polévka, ale také finský 

oheň. O hodování nebyla nouze. Sousedé 
z kolonie u lesa připravili bohaté zabijač-
kové hody, ať už domácí klobásy, tlačenku, 
jitrnice, prejt a plno dalších dobrot. 

Setkání bylo také příležitostí k zhodno-
cení roku 2018, poslechnutí si tradičních 
vánočních koled, nasání vánoční atmosfé-
ry a naplánování akcí a priorit v následu-
jícím roce. 

Košt zelí o putovní pohár 
První ročník v koštování domácího zelí 

místních občanů o putovní pohár bylo 
vyvrcholením daného dne. S křenem, 
koprem, jablky, cibulí, našlo se zelí také 
s chilli kořením. Celkem 12 různých vzor-
ků mohli občané ohodnotit. Každý si přišel 
na své. Nejvíce bodů a tedy putovní pohár 

letošního ročníku vyhrála Marie Oprštěná. 
Na krásném druhém místě se stejným po-
čtem bodů se společně umístilo zelí Jany 
Karáskové a Ivoše Ogořalka.

Vánoční jarmark na Malé Bašce
ohlédnutí

Anet, co ti tak nejvíce utkví v hlavě z té 
či oné misijní cesty? Jsou tamní obyvatelé 
jiné mentality než Evropané? A co děti?

Na večerní přednášky přiváděli místní 
lidé také své malé „nevychované“ děti, 
o které bylo potřeba se ve vedlejších při-
lehlých prostorách rovněž postarat a za-
bavit je. Byla to pro nás velká zkušenost 
a příprava na budoucí vlastní rodičovství 
(smích). Těch dětí tam každý večer bylo 
50 – 150!! Uklidnit, utišit a zabavit v an-
gličtině, byla opravdu šílená dřina, za 
kterou si zasloužíme obrovskou pochva-
lu (smích). Takže někdo z naší skupiny 
vždy „kázal“ o evangelijních biblických 
zvěstech, někdo vedl zdravotní přednášku 
a někdo pak hlídal nezkrotné místní děti. 
A takto jsme se ve všech skupinách stří-
dali každý večer. 

A místní lidé? Jak jsem již výše uved-
la, tyto zahraniční cesty nejsou nijak lev-
nou záležitostí. Musím si hradit cestovné, 

i ubytování včetně stravování. A rovněž 
nás místní lidé prosí o „milodary“. Protože 
mají všechny občany Evropy spojené s bo-
hatstvím a prosperitou. Nikterak nerozli-
šují, zda-li jsem „chudý student“ nebo již 
„pracující dospělák“. Jsem pro ně prostě 
bohatý Evropan. Takže ve svém cestovním 
rozpočtu už musím myslet na to, že budu 
chodit do místních marketů a ve větším 
množství jim nakupovat všechny potřeb-
né věci ke každodennímu životu. Ať už to 
jsou např. kartáčky na zuby + pasty, mý-
dla, ručníky, dětské školní potřeby, sponky 
a gumičky do vlasů holčičkám atd. atd.

Tak to jsou jistě zajímavé postřehy, kte-
ré Ti nikdo nevezme! A co noví přátelé 
z těchto cest?

Na těchto cestách se vždy seznamuji se 
spoustou nových lidí, mám mnoho nových 
přátel, poznávám hodně světové nouze 
a chudoby. Víc a víc si vážím toho, kam 

patřím a kde se mohu vždy ve zdraví vra-
cet. Mnohem více si vážím svého domova, 
rodičů, celé rodiny. Vážím si míru, klidu 
a hojnosti, co skýtá naše republika, a na-
víc - zdejší život bez vážnějších přírodních 
katastrof. 

Anet, máš pro naše občany, čtenáře 
bašťanského Zpravodaje nějaký vzkaz?

Chtěla bych povzbudit všechny čtenáře 
tohoto zpravodaje a všechny naše spo-
luobčany různého věku, kteří ještě stále 
hledají ve svém životě naplnění něčím 
a uspokojením něčeho…, že to je jedna 
z mnoha cest, kterou se mohou vydat 
při hledání sebe sama. Fyzickou pomocí 
druhým strádajícím lidem. A to nejdůle-
žitější, že jim můžete předat tu nádhernou 
zvěst o spasení a životě věčném spolu 
s Ježíšem Kristem. Která se jmenuje – 
křesťanská VÍRA.

Bůh žehnej naší vesnici, všem spoluob-
čanům, zastupitelům a radě obce.

Nechtěla by ses s našimi občany podělit 
osobně se svými zážitky - třeba na besedě 
v naší místní knihovně?

Ráda se s Bašťany i osobně podělím 
o své cestovatelské a misijní zkušenosti při 
některé z podzimních přednášek letošního 
roku v prostorách místní knihovny v Baš-
ce. 

Děkuji za rozhovor a přeji Ti, aby misijní 
cesty stále naplňovaly Tvé životní poslání, 
a budeme se těšit, že se s Tebou a Tvým vy-
právěním na podzim v knihovně setkáme.

Rozhovor s Anet Pavlokovou připravila: 
Dajana Zápalková

Foto: archiv A. Pavlokové
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Již desátý ročník Silvestrovského 
výplazu na Monte Čupelo – Lašský 
Říp, jak je nazýván nejvyšší kopec 
Metylovické hůrky, i letos přitáhl 
okolo pěti set Lachů, aby si zde vy-
slechli poselství lašského krále Zdeni 
Viluše I. alias Zdeňka Krulikovského.

I letos toto setkání bylo poznamenáno 
týdenní nepřízní počasí, kdy déšť promočil 
terén a na kopec tak přicházeli občané, pře-
devším z té hodoňovické strany, dosti zablá-
ceni, za podpory holí, na koních či jinak si 
pomáhali, a i přesto se mnohdy pádům na 
kluzkém terénu nevyhnuli. Ale Laši jsou sil-
né nátury, na vrcholu je čekalo bohaté občer-
stvení - od zelňačky, klobás, bramborových 
placků, medoviny, svařáku, takže nějaký 
nevlídný terén je nevyvedl z míry. A potom - 
mnozí nenechali nic náhodě a pro zahřátí se 
častovali domácí slivovičkou, hruškovicí či 
jinou pálenkou – vždyť ovoce se letos tolik 
urodilo a v tekutém stavu dává sílu!

Všichni už ale očekávali dvanáctou ho-
dinu, kdy na připraveném podiu měl vy-
stoupit se svým novoročním poselstvím 
„všeckym Lachum do celeho svjeta“ král 
lašský. Ten se tu dostavil s celou laš-
skou družinou, včetně likérníka, ale byli 
tady i zástupci okolních vesnic se svými 

zástavami, různé místní spolky se svými 
prapory, harmonikář i kytarista.

Zdeňa Viluš I. nejdříve všechny přivítal 
a vyjmenoval stěžejní akce Království laš-
ského, které se v uplynulém roce udály. Ať 
už to bylo 12 výšlapů kolem Lašska – za 
každého počasí, na 1. máje si připomněli 
smlouvu s Valachy na Radhošti, Hrčavu 
navštívili na Cyrila a Metoděje. V srpnu 
z Lysé hory vyrazili pěšky až na Praděd, 
urazili 200 km v pekelném vedru – slávu 
Lašska „aji jeho tekutych truňkuv šiřili.“ Na 

různých slavnostech 100 let Českosloven-
ska oslavili, 28. října přímo na Radhošti. Na 
podzim natočili nové CD – koledy a zpěvy 
vánoční z celého lašského regionu.

„Tuž na stary, vydařeny rok se truňkem 
čistym, palenym přypijme. Zdruv! Novy 
rok 2019 přyvitajme, by nam po cely rok 
šmakovalo, zdravi služilo a sila hromska 
v nas furt byla! Zdruv, ať služi!“ – Tak se 
ve své novoroční řeči loučil lašský král se 
shromážděným lidem na Monte Čupelu. 
K přání připojil i hromadu štěstí, pohody 

Laši vystoupali na Monte Čupelo již po desáté
ohlédnutí

Do místní oblíbené lokality k novému 
altánu vůbec poprvé zavítal také radní 
David Blahut, který přítomným občanům 
popřál příjemné prožití vánočních svátků 
a současně popřál vše nejlepší do nového 
roku. Ocenil také nově vybudovanou stav-
bu a zdejší zvyklosti.

Vítání nového roku
Jarmarkem zakončili Malobašťané rok 

2018 a společným přípitkem přivítali rok 
2019. Dlouhou tradicí místních obyvatel je 
společný přípitek po silvestrovské půlnoci, 
který vždy probíhal na konci místní kolo-
nie. Letošní vítání nového roku proběhlo 

již v altánu. Toto setkání bylo tak další 
možností si popřát do nového roku pevné 
zdraví, štěstí, osobních úspěchů a spokoje-
ný život v obci Baška.

Autor článku a fotografií: 
Martin Ogořalek  
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Den, kdy se lidé setkávají s přáteli 
a známými a nezřídka kdy se věnují 
netradičním činnostem. 

K takovým patří i mírně extrémní 
fotbalové utkání v Bašce. V loňském 
roce jsme si mohli přibrat ke kopačkám 
plavky. Několikadenní deštíky nám 
také na konci roku 2018 přichystaly 
měkkou půdu pod nohama a některým 
účastníkům v mnoha případech solidně 
znepříjemnily pohyb. Tradiční fotba-
lové rozloučení s uplynulým rokem se 
tak neslo v obdobném duchu, ale mo-
hutné povzbuzování fanoušků a touha 
po vítězství hráčů, přichystaly pro nás 
všechny zábavnou přípravu na večer.

Jako každý rok se týmy rozdělily na 
„starší“ a „mladší“ se dvěma přiznanými 
výjimkami. Mladších přišlo o pár kous-
ků méně, a tak se do jejich řad postavily 
dvě posily. Michal „Maky“ Pokluda a To-
máš „Bogin“ Boháč. Hned na úvod došlo 
na protesty. To když se při ohlášení délky 
hry ozvali starší s žádosti o zkrácení hrací 
doby. Mladí by raději zase pár minut přida-
li. Pořadatelé však zůstali nekompromisní 
a žádné změny nebyly připuštěny.

Na hřiště nastoupily dva týmy s naprosto 
odlišnou taktikou. Spojovala je však chuť 
si zahrát a touha po vítězství. A od prvních 
minut to tak vypadalo. Mladá dravost a bě-
hání (což neplatilo pro mne, neboť jsem se 
opět zašíval v brance) a zkušenost, která 

nechávala mladé „vyblbnout“ a řešila situ-
ace „rychlými“ brejky a nákopy na šutera 
Boba Marinova. Čí taktika zvítězila? To ať 
posoudí každý sám. Za sebe musím říct, že 
staříci se činili a dávali mladší obraně zabrat. 
Hned v úvodu se starší dostali k nádherné 
akci. Rozehrávka uprostřed hřiště přinesla 
ukázkovou uličku na rozběhnutého Boba. 
Obstřelení brankáře se mu však nepoved-
lo a vyražený míč se kutálel mimo tři tyče. 
Jenže tam doběhl Martin Boháč a šikovně 
nabídl dobíhajícím spoluhráčům přízemní 
přihrávku před branku. Šance, která vola-
la po gólu však, díky vyhranému souboji 
a odkopu Kuby Křenka, úvodní brankou 
neskončila. Mladí se ubránili a na pár mi-
nut převzali otěže hry. Několik centrů, rohy 
a zblokované nebo nepřesné střely. To však 
byla prozatímní vizitka mladých. A jejich 
nevyužitou aktivitu starší po zásluze potres-
tali. Po rohovém kopu staříků přilétl ideální 
centr před branku, kde se odrazil snad od 
všech, kteří se zde nacházeli. Ve zmatku 
se nejlépe zorientoval Aleš Lednický. Ten 
zkušeně lehkým nákopem propasíroval 
míč za kácejícího se brankáře a vstřelil tak 
úvodní branku zápasu. Vstřelená branka na-
lila do žil starým plno energie a rázem jich 
bylo všude plno. Terén neterén, diváci se 
mohli kochat přehlídkou dovedností. Jednu 
takovou lahůdku vykouzli Tomáš „Buben“ 
Bugna. Nikým nehlídaný se ocitl 15m přede 
mnou a dostal milimetrovou nahrávku. V tu 
chvíli by nikoho nenapadlo, že jde udělat 
něco jiného, než si užít nájezd na branká-
ře. Omyl. Buben, zřejmě chtěl ušetřit ener-
gii do dalších minut, a k překvapení všech 

napřáhl pravou nohu a vystřelil petelici, za 
kterou jsem se i já musel jen otočit. Nádher-
ná rána však ke smůle střelce trefila přesný 
rožek spojnice. Tohle se divákům samozřej-
mě líbilo. Mladí běhali, nahrávali si, ale do 
branky, kterou srdnatě strážil Tom Urban, 
se ne a ne trefit. Taktika „prešovský beton“ 
zatím starým slavila úspěch. A jak se mladí 
snažili víc a víc, zapomínali na zadní vrát-
ka. Bohužel toho lehkovážného počínání již 
staříci přes velké šance nedokázali více vy-
užít. Poločas, jenž přinesl krásné fotbalové 
situace, tedy skončil pouze 1:0.

Nucená přestávka a nabrání nových ener-
getických sil se nám trošku protáhla. Na na-
pětí a zvědavosti, co přinese druhý poločas, 
se to ale neprojevilo. Zkušené oko diváka 
ale příliš překvapeno nebylo. Jak skončil 
první poločas, tak začal i ten druhý. Nebylo 
divu, mladí museli dotahovat, a tak se opět 
hnali vpřed. A ani náš zkušený soupeř ne-
měl důvod měnit úspěšnou taktiku. Po pár 
minutách přišel, podle mého, zlomový bod 
utkání. Obrana mladých nechala za sebou 
nebezpečného Boba. A jak už to bývá zvy-
kem, míč si ho opět našel. Kulatý nesmysl si 
Bob zkušeně zpracoval a posunul před sebe. 
Jenže v bráně mladých stál Bogin, který 
výborně přečetl hru. Rychlým vyběhnutím 
zmenšil střelecký úhel. No jo. Jenže jak za-
stavit na tomto terénu s kvalitní břišní výba-
vou? Jedině pád na zem a skluz. Při jízdě po 
boku moje ruka jemně trefila mičudu a po-
slala jí mimo reakční prostor Boba. Dobí-
hající hráč taky zavrávoral a střela po zemi 
do prázdné branky vůbec nedoletěla. Pro 
dobíhajícího obránce tak už nebyl problém 

Silvestr. Poslední den v roce.
sportovní akce

a božího požehnání. Pak všichni společně 
zazpívali pár koled jako připomínku vá-
nočního času, obdrželi Pamětní listy, které 
připravila obec Metylovice.

Někteří známí, sousedé ještě u medoviny 
besedovali, postávali v hloučcích, třepali si 
rukou s přáním všeho dobrého. Pak už se 

rozešli každý těmi svými cestičkami dolů 
– do Metylovic, Hodoňovic, kde se mnozí 
zastavili v Hostinci U Čendy na zelňačku, 
či si zazpívali na sále u houslí a kytary pánů 
hudebníků Cyruse a Kokeše. Někteří pak 
pokračovali dál do Frýdku, Ostravy i Haví-
řova. Vidíte, jak je ten svět malý a dobří lidé 

se vždy sejdou u lidové zábavy, při vlídném 
slovu, v pohodě…. Kam spěchat, vždyť 
jsme právě s lašským králem otevřeli nový 
rok 2019! Tak ať je naplněn jen samými 
dobrými zprávami!

Dajana Zápalková
Foto: Vratislav Kryl



Zpravodaj obce Baška

15

míč poslat mimo nebezpečný prostor. Ob-
rovská šance mohla přiblížit staříky k ví-
tězství, ale nestalo se tak. Krásné i kruté to 
pravidlo „nedáš, dostaneš“ tak opět ukázalo 
svou moc. O chvíli později přišla - jsme se 
všichni kochali krásnou českou uličkou, na 
kterou již nedosáhnul ani Jarda Kováč, kte-
rý obvykle mívá nohy opravdu všude. Na-
běhnutý Lukáš Sloboda přebral míč a tváří 
v tvář proti brankáři umísťuje střelu k tyči. 
1:1. Srovnáno a mladým najednou narostla 
křídla. Neúnavný Michal „Pichloč“ Lys si 
na pravé straně převzal míč. Po několikáté 
zkouší centr. Do té doby neúprosná obra-
na starých zapomněla za sebou na Adama 
Šponiara, který si na centr počkal na zadní 
tyči. I vysoký gólman neodhadl trajektorii 
letu míče a ten přistál Adamovi přímo na 
hlavu, kterou umístil do prázdné branky 
balón a dal vedení mladým na 2:1. O pár 
minut později přichází do obrany starých 
další centr. Nikým nehlídaný Pavel „Peří“ 
Novák nezvykle ráznou hlavičkou trefuje 
šibenici. 3:1. V tu chvíli by si na staré nikdo 
nevsadil ani zlámanou grešli. Nejen diváci, 

ale asi i vyšší moc si přáli drama. A stalo 
se. Hold fyzikální zákony jsou pro každého. 
Chtěli jsme si vzadu již výsledek pohlídat. 
Atakovaný obránce mi dal zpětnou přihráv-
ku a v tom mi podjela noha. Celá hromada 
masa, kostí a tuku se svalila k zemi. Ležmo 
v kaluži jsem jen koukal, jak si útočník vede 
balón do branky. Omlouvám se, ale u této 
branky si nejsem jistý jejím autorem, neboť 
v první chvíli jsem byl rád, že všechno pod 
mokrým oblečením drží pohromadě. Přišla 
na mě zlost, jaké jsem kopyto, že dokážu 
zfaulovat sám sebe :-D. Skóre sníženo na 
3:2. My mladí očekávali opětovný nástup 
starších, že se poženou za vstřelením vyrov-
návací branky. Naštěstí pro nás, některým 
už nezbývaly síly ani k pohybu, natož vyvi-
nout nějakou kloudnou akci. A tak poslední 
tečku za tímto zajímavým zápasem udělal 
bard Maky, jenž v dresu mladých završil 
k tyči po kolmé přihrávce nájezd na branká-
ře. A uzavřel skóre na 4:2.

Dva půlhodinové poločasy daly zabrat 
nejen hráčům, ale také občerstvovacím tý-
mům z řad diváků. Ty měly co dělat, aby 

zajistily všem dostatečný přísun tekutin. 
Ale zvládli to na jedničku. Všichni pří-
chozí (ženy, děti, muži nebo početné stádo 
pejsků) si zaslouží poděkování. Díky za 
to, že nejenom dorazili, ale také se aktiv-
ně zapojili. My, fotbalisté, jsme se jim zas 
snažili odvděčit předvedenou hrou a místy 
i velmi legrační zábavou.

Všem, kteří přišli a zahráli si, fotbalo-
vý výbor děkuje za podporu této tradice. 
Samozřejmě, že jsme rádi, že se nikdo 
nezranil. Hrálo se sice na těžkém terénu, 
ale v duchu fair play. A po ukončení zá-
pasu i s úsměvy na tváři. Divákům děku-
jeme za hlasitou podporu a slušné fandění 
a věříme, že v jarní části naší soutěže nám 
zachovají přízeň a budou se moci těšit na 
řadu atraktivních a vítězných zápasů na-
šich týmů, u kterých se budou dobře bavit.

A na závěr. Všem dobrým lidem přejeme 
pevné zdraví a velkou zásobu štěstí v roce 
2019. Aby byl zase o něco lepší než ten 
uplynulý. Sportu zdar a fotbalu zvláště :-)

Tomáš „Bogin“ Boháč
Foto: archiv Fotbalu Baška

Sbor dobro-
volných hasičů, 
jak už název na-
povídá, sdružuje 
lidi, kteří svůj 
volný čas věnují 
ušlechtilému ko-
níčku. Většinou 

jsou spojování jen s pomocí při požárech 
a povodních, ale to není tak úplně pravda. 
Velkou měrou se často podílejí na spole-
čenském dění v obci a nějaké akce také po-
řádají. Nakoukneme-li lehce pod pokličku 
toho všeho, tak by to nebylo možné v pří-
padě nedostatku domácí podpory. Muži se 
na pípnutí často vypaří a jedou pomáhat. 
Nebo mají každý víkend soutěže v požár-
ním sportu. Na to je třeba si zvyknout, ale 

řekněme si upřímně - každý koníček přece 
vyžaduje svůj čas a když je to baví…. Ve 
sboru je ale také nemalé množství žen, které 
se takovýchto aktivit neúčastní, ale bez nich 
by to prostě nešlo. Určitě to vidíte doma, 
muž často nevidí to, co žena a naopak, 
a proto je dobré, když se tyto dva pohledy 
při organizování sejdou.

První velkou akcí roku byl ples, pro je-
hož zabezpečení je opravdu potřeba každá 

Ohlédnutí za rokem 2018
zhodnocení
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V pátek 11. ledna při soukromém 
plesu v kulturním domě Baška došlo 
na pódiu k požáru od jiskry reprosou-
stavy. Všechny osoby se dostaly ven 
až na tři. I přes výpovědi svědků není 
známo, zdali se jedná o ženy či muže. 
– Takto zněl scénář výcviku Jednotky 
sboru dobrovolných hasičů z Bašky, 
kteří se tímto připravovali na nadchá-
zející plesovou sezónu.

Není potřeba se obávat. Dým v kultur-
ním domě byl uměle vytvořený pomocí 
mlhostrojů a zmíněný požár nahradilo 
červené blikající světlo. Hasiči z jednotky 
Baška měli výcvik.

Celkem 11 dobrovolných hasičů z JSD-
HO Baška a 3 figuranti, resp. figurantky, 
prováděli výcvik zásahu v hustě zakouře-
ném prostoru kulturního domu. Za úkol 
měli pomoci dýchací techniky natáhnout 

suché hadicové vedení, uhasit požár a najít 
pohřešované osoby. Ty pak následně od-
vést do vestibulu, kde bylo zřízeno provi-
zorní shromaždiště. 

„Figuranti se nám schovali opravdu vel-
mi dobře, nebylo jednoduché se proplétat 
mezi rozmístěnými stoly a židlemi tak, jak to 
známe z plesů. Baterkou si svítíte do hustého 
dýmu, nevidící na špičku vlastní boty. K tomu 
všemu zatěžkáni dýchací technikou. Naštěstí 
správným rozdělením prostoru při pátrání, 
hlášením každého úkonu do vysílačky se nám 
podařilo všechny osoby najít,“ svěřil se nám 
David Blahut, nový člen jednotky.

Hasiči si modelovou situaci vyzkoušeli 
dvakrát ve třech družstvech po dvou ha-
sičích. Zároveň jsme v třetí zkoušce otes-
tovali nouzové osvětlení, které se nachází 
v kulturním domě. 

Děkujeme Obci Baška za možnost výcvi-
ku v KD, figurantům za nelehký úkol, kdy 
i desítky minut museli ležet v zakouřeném 
prostoru. Přejme si, aby zůstalo pouze u vý-
cviku a nemuseli jsme zasahovat doopravdy.

Jan Valchař
velitel družstva JSDHO Baška

autor námětového cvičení
Foto níže pořízeno termokamerou

Kulturní dům plný kouře a hasičů  
s dýchací technikou
cvičení hasičů

ruka. Vše proběhlo na výbornou a my se již 
můžeme těšit na letošní rok. Tradičně začát-
kem března se sešly naše ženy oslavit Mezi-
národní den žen nějakými domácími dobro-
tami, vínem a zpěvem. V květnu jsme měli 
stánek na akci Baška na Bašce, která se nám 
moc líbila a také jsme poprvé připravovali 
grilované hermelíny, které všem chutnaly. 

Na poslední chvíli byl sbor požádán 
o stánkový prodej také na akci Hry bez 
hranic, kde členové pomáhali s organizací, 
ale stánek jsme původně neplánovali. I přes 
nepřízeň počasí byla „akce“ zvládnuta pa-
rádně. Již tradičně v červnu proběhla naše 
pohárová soutěž, které letos počasí moc 
nepřálo. Především trať dostala zabrat a na-
staly obavy, že budeme muset soutěž zrušit. 

Naštěstí se počasí umoudřilo a vše proběhlo 
tak, jak mělo, i když rozhodčí u terčů by to 
bez gumáků rozhodně nezvládli. Srpnový 
Gulášfest měl opět smůlu na počasí, a tak 
se to „točilo“ míň než v předchozích letech. 

Letos ještě ženy zvládly společně vy-
tvořit adventní věnce v hasičárně, aneb 
nebudeme si dělat nepořádek každá doma 
a uděláme jeden společný. Příjemné pose-
zení s domácími dobrotami rozhodně před 
nadcházejícím adventem přišlo všem vhod. 
Rozsvěcení vánočního stromečku bylo po-
slední letošní akcí, kde se již tradičně obje-
vuje náš stánek. Svařené víno a dětský punč 
byly vypity tak rychle, že si nejsme úplně 
jistí, zda to bylo zimou či chutí, ale v ka-
ždém případě nás to potěšilo. Jak již bylo 

v úvodu napsáno, tak akcí, kterých se mimo 
jiné účastní členové sboru, je dost, a to by 
bylo potřeba ještě připočítat v podstatě ho-
diny strávené přípravami, nákupy, údržbou 
techniky, úklidem po akcích a podobných, 
na první pohled, drobností. Ale všichni to 
dělají rádi a dobrovolně, a to je to, co drží 
sbor nad vodou. Členská základna, která se 
nebojí přibrat i další rodinné příslušníky ke 
spolupráci pro dobrou věc. Nejen že naši 
členové pomáhají, kde mohou, ale již ně-
kolik let sbor přispívá nadaci Dobrý anděl. 

Ráda bych jménem našeho sboru poděko-
vala všem členům a jejich rodinným přísluš-
níkům za ochotu, všímavost a nezištnost při 
práci pro sbor. Děkujeme mnohokrát!

Eva Handrejchová
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Snad žadný měsíc 
v roce nemá tak nakvap 
jako prosinec. Doma 
vyrobit adventní vý-
zdobu, nakoupit dárky, 
zajistit stromek, chytit 
kapra, uklidit, napéct 

24 druhů cukroví nebo ještě raději trochu 
víc, stihnout vánoční večírek, udělat uzá-
věrku... Každý to má trochu jinak, a přece 
je to dost podobné. Čas letí jak splašený, 
ale najednou... určitě to také znáte, je klid. 
Okamžiky, kdy si uvědomíme, že není tře-
ba se honit, ale vychutnávat předvánoční 
tajuplnou dobu. A to je přesně ta chvíle, 
kdy bychom mohli třeba vklouznout pod 
křídla vánočních tónů s Lašským smíše-
ným pěveckým sborem Baška. 

Vánoční zpívání jsme zahájili v Havířo-
vě, kam jsme dostali pozvání od ženského 
pěveckého sboru Canticorum. Kostel byl 
plný, vládla příjemná a přátelská atmosfé-
ra, oba sbory podaly výborné výkony, a tak 
vše dohromady vytvořilo podařený koncert. 
Prázdná místa byste nenašli ani na již tra-
diční České mši vánoční Jana Jakuba Ryby, 
která zazněla v kostele sv. Jana a Pavla 
v úterý 18. prosince 2018 ve Frýdku - Míst-

ku, pod vedením dirigenta Zdeňka Smolky, 
v podání Symfonického orchestru Frýdek-
-Místek, Pěveckého sboru Smetana Frýdek-
-Místek, Pěveckého sbor Cantores Domini 
a našeho Lašského smíšeného pěveckého 
sboru Baška. Sólisty byli Barbora Jirásková, 
Soňa Jungová, Petr Němec, Michal Válek. 
V komornějším složení jsme Rybovu mši 
představili i v kostele sv. Václava v Bašce 
26.12.2018 za doprovodu učitelů ZUŠ Frý-
dek - Místek a varhaníka Petra Strakoše. 
Sólo si zazpívali Ludmila Pasičnyková, La-
dislav Otipka, Michal Válek z LSPS Baška 

a Hana Olková z Pěveckého sboru Smetana. 
Tady bychom rádi poděkovali všem, kdo 
zavítali na tento koncert, kde jsme společ-
ně mohli prožít sváteční odpoledne. O den 
později jsme v podobném složení zpívali 
v kostele sv. Václava ve Velké Polomi, kam 
nás pozval farář Radek Dobicz, který léta 
působil v naší farnosti. Sólo zpívali Martina 
Myšková, Ludmila Pasičnyková, Miroslav 
Feber, Michal Válek. Oba koncerty se líbi-
ly, a tak se s dobrým pocitem uzavřel rok i v 
našem sboru.

Napsala Jana Moravcová

V prosinci je málo času...
z kultury
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Ve středu 9. ledna 2019 proběhla 
v knihovně Baška vernisáž fotografií 
Taťány Prokešové s názvem: KDYŽ 
PŘÍRODA ČARUJE. 

Téměř třicítka návštěvníků akce – pří-
znivkyně této fotografky a literátky, ale 

i naši senioři, tak shlédli nejen vystavená 
fota, ale autorka některé doplnila svými 
básněmi, jež byly na vernisáži přednese-

ny. Na kytaru hrál Dušan Axman, a tak se 
hudba prolínala s verši ještě dalších kole-
gyň Táně Prokešové – Pavlíny Kollárové 
a Dajany Zápalkové. Příjemný podvečer 
tak prožili všichni zúčastnění. I vy si, váže-
ní občané, můžete ještě do 11. února 2019 
přijít prohlédnout do knihovnické Miniga-
lerie vystavená fota.

Od 13. února 2019 zde budou vystave-
ny obrazy bašťanského rodáka Bedřicha 
Šimoňáka. Proto nezapomeňte přijít na 
jeho vernisáž: ve středu 13. února 2019  
v 17 hodin!

Co se dělo v knihovně…
z knihovny

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                 Knihovna Baška Vás zve 

nazvanou:  

 
 

V E R N I S Á Ž: 
Středa 13. února 2019 v 17 hodin, 
knihovna Baška
 

 

 

 
 

NENECHEJTE SI UJÍT 

Knihovna Baška 

           a Seniorklub Baška 

        zvou občany na besedu 

  Petra A N D R L E H O 

KDY: čtvrtek 14. února 2019 / 15.30 hodin 

KDE: knihovna Baška 

NENECHEJTE SI UJÍT! 
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          Knihovna Baška  

       a Seniorklub Baška uvádějí 

          Čtvrtek 4. dubna 2019, 16 hodin, knihovna Baška 

 

 

 

 

 

 Nenechejte si ujít! 

 
           Místní knihovna Baška 

ve spolupráci se ZŠ Baška 
 
 

v y h l a š u j e 
 

                  IV. ročník 
 

   literárně – výtvarné soutěže 
                                    pro žáky ZŠ Baška 

 

Píšeme vlastní příběh 
 

s tématem:  „Moje největší lotrovina“. 
 

Pište nebo jen kreslete zajímavé příběhy, které jste prožili se 
sourozenci, kamarády,  v létě u vody, na horách či při zimním sportu…. 
 
Forma: 
Text max. dva listy A4; ilustrace vlastnoruční s volbou jakékoliv techniky. 
Povoleno je přepsání textů i vložení ilustrace na počítači. 
 
Práce budou hodnoceny v těchto kategoriích: 

1. kategorie: děti 1.,2.,3. třídy – kreslený i psaný příběh 
2. kategorie: děti 4. a 5. tříd – psaný příběh a kresba (nemusí být)                                  

 
Ke každé soutěžní práci musí být připojeno zvlášť na papíře: 

- název práce, jméno autora, třída 
 
Práce odevzdávejte u ředitelky ZŠ Baška Mgr. Renáty Válkové nejpozději do  
                                                                                  28. února 2019.  
Nejlepší práce v každé kategorii budou oceněny. 
Vyhodnocení soutěže: v průběhu března 2019. 
 
Těšíme se právě na Tvůj příběh! 
 
 
Dajana Zápalková, knihovnice obce Baška 
Mgr. Renáta Válková, ředitelka ZŠ Baška 

„Děti, co pro Vás 
znamenají Vánoce?“, 
zeptala se jednoho dne 
vychovatelka Šárka 
dětí ze školní družiny 
Gumídci ze ZŠ a MŠ 
Baška. Děti dostaly 

prostor k zamyšlení se nad tímto tématem. 
Objevily se názory jako: dárky, strome-
ček, kapr, cukroví, koledy… Některé děti 
však také uvedly - „Dělání radosti něko-
mu jinému“. Začali jsme si povídat, komu 
a jak děti dělají radost a čím bychom mohli 
udělat radost někomu jinému o Vánocích. 
Ve školní družině tak vznikl nápad, že 
o Vánocích potěšíme naše milé seniory, se 
kterými sdílíme nejen budovu, ale máme 
spolu spoustu společných zážitků ve for-
mě her, které jsme si s nimi hráli od září 
na školní zahradě. Mezi dětmi a seniory se 
utvořilo kamarádství a nyní je příležitost 
jej prohloubit.

Domluvili jsme se s dětmi, že pro seniory 
připravíme „Vánoční odpoledne plné rados-
ti“. Děti vymýšlely jeden krásnější nápad za 

druhým: „Upečeme pro seniory cukroví“, 
„Zazpíváme jim písničky“, „Zahrajeme si 
s nimi hry“. A tak jsme se začali připravo-
vat. Děti vyhledávaly na internetu písničky, 
které by chtěly seniorům zazpívat, děvčátka 
sama složila uvítací básničku pro seniory, 
paní vychovatelka si naladila kytaru a kaž-
dý den jsme si našli chvilku času, abychom 
si naše pásmo básniček a písniček vyzkou-

šeli. Na setkání jsme upekli vanilkové ro-
hlíčky. Děti samy vyrobily těsto a další den 
tvořily malinké rohlíčky. Naše milé a hodné 
paní kuchařky, Kája a Alča, nám pomohly 
s pečením a výsledek byl úžasný. Na setká-
ní bylo rovněž důležité vyzdobit naši ško-
lu. A tak jsme tvořili vánoční výzdobu do 
chodby a do naší školní družiny. Každého 
seniora jsme šli na tuto akci osobně pozvat 

Vánoční setkání se seniory
ze školy
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s vyrobenou pozvánkou. V jejich očích 
jsme viděli radost, překvapení a nadšení.  

Poté přišel den D a hodina H. Dne 
18.12.2018 jsme se společně se seniory se-
šli na chodbě a děti zazpívaly seniorům své 
pásmo písniček a básniček. Bylo to krásné. 
Nechyběly ani slzičky dojetí. Několik pís-
ní si s námi senioři zazpívali společně. Po 
skončení vystoupení děti předaly seniorům 
vlastnoručně vyrobené vánoční přání. Co 
přání, to originál. Neexistovala dvě stejná 
přání. Každé dítě dalo do výroby přáníčka 
samo sebe. Po předání přáníček jsme se 
odebrali do naší školní družiny, ve které 
pokračoval společný program. Třída se pro-
měnila v hernu. Každý kluk a každá holka 
měli připravenou svou nejoblíbenější hru. 
Senioři tak procházeli mezi dětmi a u ka-
ždého stolečku si zahráli něco jiného. Bě-
hem her se tak postupně seznámily se všemi 
dětmi. Senioři se vrátili do svého mládí při 
hře pexesa, vojny, šachů, Člověče, nezlob 
se apod. Nechyběla ani vánoční dílna. Ka-
ždý senior si u nás vyrobil vánoční ozdobu 
- andělíčka z papíru. V průběhu odpoledne 
jsme ochutnávali naše vyrobené vanilkové 

rohlíčky a provázela nás pohoda, smích 
a dobrá nálada. Bylo to nezapomenutelné 
odpoledne. Všichni senioři odcházeli velmi 

šťastní do svých domovů. Jsem pyšná, že 
mám tak šikovné děti ve školní družině.

Šárka Valošková, vychovatelka

Děkujeme všem dětem i učitelkám 
a vychovatelkám ZŠ Baška, kteří nám 
připravili moc krásné předvánoční 
chvíle, jež jsme mohli strávit s tímto 
„mládím“ společně při hrách, zábavě, 
ale i u krásných koled, které jsme si 
s chutí zazpívali.

Moc nás to potěšilo!

Senioři z domu čp. 28 
v Kunčičkách u.B.

Poděkování
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Podzim se chýlil ke 
konci, příroda se uklá-
dala k zimnímu spán-
ku, dny se nevlídně 
krátily a noci prodlu-
žovaly téměř do ne-
konečna. Ale pod 

vším tím tichem a klidem bylo jakési napětí, 
vyvolané očekáváním. Blížily se nejkrásněj-

ší svátky v roce – někdejší slavnosti zimní-
ho slunovratu, krásné Vánoce. Vánoce byly 
a jsou spojeny s množstvím tradic a zvyků, 
které se v průběhu století promíchaly a pro-
stoupily do sebe, aby pomáhaly vytvářet 
kouzlo a atmosféru posledních týdnů a dnů 
roku. Vánočnímu vyvrcholení předchází 
řada dnů a svátků, které jsme si společně při-
pomněli v projektu „Od adventu do Vánoc“.

Začali jsme 30. listopadu svatým Ond-
řejem, dále jsme si povídali o tajemných 
postavách adventu…. o svaté Barboře, 
postavě biskupa Mikuláše. Nezapomněli 
jsme na svatého Ambrože, svatou Lucii 
a samozřejmě Štěpána. Připomenuli jsme 
si staré zvyky a tradice vánočních svátků. 

Děti si vytvořily portfolia, do kterých si 
zakládaly listy se splněnými úkoly při zá-
bavné češtině, v nichž luštily křížovky, ré-
busy a tajenky, počítaly příklady s vánoční 
tématikou. Také si vyzkoušely práci repor-
téra a dělaly interview se svými spolužáky.

Projekt jsme ukončili povídáním o svát-
ku Tří králů. 

Věřím, že většina dětí pochopila, že Váno-
ce nejsou jen o množství dárků pod stromeč-
kem, ale jsou hlavně o vztazích mezi lidmi, 
o lásce, bezpečí, porozumění…tak aby si 
všichni klidně a spokojeně prožili kouzlo 
Vánoc.

Kamila Zemanová, učitelka ZŠ

Projekt „Od adventu do Vánoc“ v 2.A
ze školy
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Fran Směja patřil k oblíbeným 
slezským autorům v třicátých až še-
desátých letech 20. století.

I když rodištěm slezského básníka a spi-
sovatele Frana Směji jsou Suché Lazce na 
Opavsku, část svého života prožil v Bašce. 
V kronice tehdejší šestitřídní obecné školy 
se můžeme dočíst, že v období II. světové 
války, po nuceném záboru Opavska v roce 
1938, se stává Baška obcí, ve které byl 
Směja v letech 1939 až 1941 řídícím uči-
telem. Spolu s ním na této škole působili 
učitelé Anna Pešková, Jaroslav Baar, Jan 
Gryc, František Hanák, Julius Lukášek, 
Marie Holatová a Marie Piezková. Není 
bez zajímavostí, že ve stejném období vy-
učoval v sousedních Kunčičkách u Bašky 
jeho bratranec Oldřich Směja. Manželé 
Smějovi bydleli v prvním poschodí budo-
vy bývalé pošty, kde v tu dobu také žila ro-
dina legionáře a vedoucího bašťanské poš-
ty Ludvíka Kovala. Mezi oběma rodinami 
se vytvořil velmi přátelský vztah. Jedním 
ze synů Ludvíka Kovala byl i pozdější 
tvůrce zlaté éry ostravského divadla, he-
rec, režisér a ředitel činohry Radim Koval.

V Bašce Směja nejenom vyučoval, ale byl 
zde i literárně činný, jak potvrzuje v dopise 
zaslaném 5. prosince 1977 Vilému Vlkovi do 
Frýdku-Místku, ve kterém mimo jiné píše: 
„Na beskydský kraj velmi rád vzpomínám. 
V Bašce jsem byl inspirován ke knize Na-
psáno v horách. Ukončil jsem ji 19. červen-
ce 1941 a 26. července mne zatklo gestapo. 
Ale román vydal nakladatel Josef Lukasík 

v Praze.“ Už po přečtení prvních stránek této 
knihy, jehož hlavní děj se odehrává v po-
myslném Ondrášově (snad Janovice), jsme 
autorem vtažení do kraje, který se mu stal 
ve válečných létech dočasným domovem. 
V knize, která vyšla v roce 1942 v době stup-
ňujících se válečných útrap a perzekuce mohl 
vnímavý čtenář alespoň mezi řádky objevit 
naději na svobodný život,“ píše v něm Směja.

Vzpomínky na učitele, spisovatele a básníka  
Frana Směju (*30. 5. 1904 -Suché Lazce - +11. 2. 1986 – Opava)

z historie

Na archivní fotografii z června 1941 je Fran Směja se svou dcerkou Martou a s žáky své 
třídy. Vedle něj je učitel Jan Gryc.

Fran Směja navštívil několikrát, i po úmrtí 
bývalého starosty Františka Karáska, jeho 
rodinu. Stalo se tak též roce 1972, kdy paní 
Karáskové věnoval svou básnickou sbírku 
vydanou v roce 1965.

Na fotografii z června 2004 po skončení vzpomínkové besedy k 100. výročí nedožitých 
narozenin F. Směji v Bašce je zleva Mgr. Marta Jančíková (Smějová) se svým manželem, 
uprostřed paní Křenková - manželka herce opavského divadla Emanuela Křenka.
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V červenci 1941 je Směja pro svou od-
bojovou činnost vzat říšskými orgány do 
zajišťovací vazby a následuje tak svého 
kolegu učitele Františka Hanáka, kterého 
stejný osud postihl o několik měsíců dříve. 
Mezi zatčenými jsou však i další přátelé – 
bašťanský poštmistr Ludvík Koval a sta-
rosta Bašky František Karásek.

I když se věznitelům nepodařilo proká-
zat Franu Smějovi ani Františku Hanáko-
vi obvinění z podvracení říše, jsou oba až 
po více než ročním věznění propuštěni na 
svobodu. V zápise školní kroniky se může-
me přesvědčit o tom, že jejich další půso-
bení v Bašce nebylo jednoduché: „Koncem 
února 1942 je propuštěn ze zajišťovací 
vazby učitel František Hanák a v červenci 
téhož rok Fran Směja je z učitelských slu-
žeb propuštěn s okamžitou platností bez 
jakýchkoliv nároků na odškodné a penzi.“

Spolu se svou manželkou Stanislavou 
a dcerou Martou prožívá Směja poslední 
válečná léta v Bašce. Kronika obce Bašky 
uvádí, že 27. května 1945 je v obci uspo-

řádána oslava 61. výročí narozenin prezi-
denta Dr. Edvarda Beneše. Na této oslavě 
je Fran Směja nejenom hlavním řečníkem, 
ale je to i jeho poslední veřejné vystoupe-
ní, kdy hovoří jako občan Bašky. V průbě-
hu léta 1945 se i s rodinou vrací do Opavy. 
Do kroniky obce napsal tato slova:

„Pětiletý pobyt v Bašce byl pro mne víc 
než obyčejný život. Byla to práce, strádání, 
útisk a utrpení, ale i velká láska zdejšího lidu, 
jeho národní sebevědomí, odhodlání a víra 
v lepší příští. Jsem velmi šťasten, že jsem 
zde mohl žít, poznal jsem zde poctivé lidi, se 
kterými jsem velice rád spolupracoval.

A ještě bylo hezké to, že mi zde svítilo slun-
ce a zpívaly lesy našich krásných Beskyd.“

I když další životní osudy Frana Směji 
jsou již spojeny s Opavou, nezapomněl na 
léta prožitá v Bašce a udržoval přátelské 
vztahy s řadou bašťanských rodin - s paní 
Karáskovou, s manželi Hradilovými, Sani-
trovými, Březinovými, Pavlokovými.

Pravděpodobně jedním z posledních ži-
jících žáků Frana Směji ve škole v Bašce 

je pan Alfons Březina (*1930), který si na 
svého učitele i téměř po osmdesáti letech 
rád vzpomíná.

Období po roce 1968 patří k nejsmutnějším 
v jeho životě, když se pro nesouhlas s oku-
pací Československa sovětskými vojsky stal 
terčem nenávistné kampaně. Je mu zakázáno 
veřejně působit, jeho literární tvorba zmize-
la z našich knihoven. Snad nejpřesvědčivěji 
hovoří verše, které zaslal jednomu ze svých 
bašťanských žáků Ladislavu Bitnerovi:

„Sevřen spirálami samoty a úzkosti neu-
tonul jsem až na dno oceánů. Žiji v ústrku 
a z milosti, ale písní hranou na pianu.“

Fran Směja zemřel 11. února 1986. Teh-
dejší oficiální mocí byl zneuznán a zavržen, 
nikoliv však zapomenut čtenáři. Poslední 
rozloučení s tímto spisovatelem se konalo 
19. února 1986 na opavském hřbitově. Sta-
lo se manifestací poslední pocty jeho přá-
tel tomuto nezapomenutelnému spisovateli 
a básníku.

František Vaníček
Foto: archiv Františka Vaníčka

Reakce občana Petra Saforka z Ho-
doňovic na článek ředitelky ZŠ a MŠ 
Baška Renáty Válkové „Zamyšlení 
nad chováním dětí“ - otištěném ve 
Zpravodaji Bašky č.1/2019

Zamyšlení nad kompetencí
V prvním čísle 27. ročníku Zpravodaje 

obce Baška byla otištěna zpráva ředitelky 
ZŠ a MŠ Baška Renáty Válkové „Zamyšlení 
nad chováním dětí“. Po jejím přečtení jsem 
byl zděšen. Ne z toho, že děti zlobí, ale …

Paní ředitelka píše, že zabezpečuje pro-
voz a vyučování na několika budovách, 
ale není schopna zabezpečit „chování ně-
kterých našich žáků, zejména při cestě do 
školy a ze školy“, a to přesto že: školákům 
vštěpují, třídy mají svá pravidla, jsou zajiš-
ťovány programy, realizují se projekty, atd. 
Děti zlobí, okopávají obrubníky, demolují 
dopravní značky, šplhají (!) po stromech 
a keřích, vyvádí jiné lotroviny (!) a někteří 
i házejí kameny na auta. 

A tak se ptám; k čemu jsou všechny ty 
výše uvedené aktivity, když pomocí nich 
není možno zabezpečit chování. Jde jen 
o učení pro učení a rezignaci na funkci 

výchovnou? I já jsem názoru, že většina 
zmiňovaných aktivit dětí jsou „klukoviny“. 
Děti zlobily, zlobí a zlobit budou.  Je však 
zarážející, že paní ředitelka si to neuvědo-
muje a dává do „jednoho pytle“ zlobení 
a poškozování majetku (značky, auta). A tak 
si kladu otázku: je pedagog, který se diví, 
že děti zlobí, který rezignuje na výchovnou 
funkci školy a realizuje řadu neefektivních 
aktivit, skutečně kompetentní? A nepovede 
údiv nad tím, že děti zlobí k efektu známé-
mu ze Svěrákova filmu Obecná škola?

Poznámka redakce: Dle sdělení ředitel-
ky ZŠ a MŠ Baška Renáty Válkové - nebu-
de se k názoru vyjadřovat.

Názory občanů
píšete nám

Ceník inzerce 
A4 2 000,- Kč
A5 (1/2 A4) 1 000,- Kč
1/4 A4 500,- Kč

Uvedené ceny jsou včetně 21% DPH.
Při objednání opakované inzerce 
bude poskytnuta sleva 10%.
Své požadavky na inzerci zasílejte na 
e-mailovou adresu
zpravodaj@baska.cz s volbou po-
žadovaných rozměrů a četnosti opa-
kování.

 I N Z E R C E

 VINOTÉKA
v Bašce č.p. 343 

změna otevírací doby

Od 1. 12. 2018 – 1. 4. 2019

v pátek od 15-18 hodin. 

vinotéka otevřena 

 

                                                                                                                Přijďte, jsme tady pro Vás!

                                            



Zpravodaj obce BaškaZpravodaj obce Baška

24

 

Se
ni

or
kl

ub
 B

aš
ka

 zv
e 

sv
é 

čle
ny

 a
 p

říz
ni

vc
e 

na
 

  Hu
db

a:

Pr
og

ra
m

 a
 o

bč
er

st
ve

ní
 za

jiš
tě

no
 

Vs
tu

pn
é:

 

I N Z E R C E

 
 

Čendaspolek  a  Hodoňovický fojt si dovolují pozvat 
 
 

         všechna zvířátka z širokého okolí do Hostince U Čendy na 
 

 

         
 
 
 
 
 
 
    Ve výběhu připraven dostatek krmení, pití, bohatá tombola,  
                                     hudba a pestrý program! 
 
                                      Začátek v 19 hodin. 
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Tak šel čas...

▲ Zdeněk Svěrák navštívil spolu s dalšími herci Divadla Járy Ci-
mrmana v sále KD Baška divadelní představení své hry Lotrando 
a Zubejda. Toto benefiční představení sehráli členové divadelního 
souboru římskokatolické farnosti Frýdek, které režíroval Petr Jo-
nák. Tento soubor uvedl za podpory Obce Baška více než deset be-
nefičních představení s finančním ziskem téměř 70 000 Kč. (Foto: 
Miroslav Kuce - r. 2000).

Z archivních fotografií vybral a textem doplnil František Vaníček

▲ Již více než 25 let se uskutečňují v Bašce autobusové zájezdy 
Za poznáním významných míst naší vlasti. Mezi nimi nechyběla 
ani prohlídka Vyšehradského hřbitova. Na fotografii z roku 2001 
jsou někteří z účastníků zájezdu s Marií Ulrichovou –Hakenovou.
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▼ Na fotografii z roku 1980 je tehdejší tajemník 
MNV Baška Miloslav Šárek při předávání čest-
ného uznání Ludvíku Chromiakovi, který se vý-
znamně podílel na stavbách prováděných v tom-
to období v Bašce.

▲ V letech 1968 -71, došlo také v Bašce k obnovení činnosti Skau-
tu. Hlavní zásluhu na tom měl pan V. Čapčuch z Bašky. Archivní 
fotografie z října 1968 zachycuje skauty z jejich vedoucím při sá-
zení „Lípy svobody“ před místním nádražím.


